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Tudi tetos bo naš kutturni hus obiska) dvojezične občine širom Koroške, 
turistične centre in kutturne prireditve. Akcija ima v prvi vrsti kutturni 
pomen: ndadi, ki vodijo kutturni bus, žetijo tako nemškogovorečim sodežeta- 
nom kakor tudi tujim gostom nuditi neposredne informacije o stovenski manj
šini na Koroškem, o njeni kutturi in zgodovini. Sodetavci kutturnega busa raz- 
potagajo z bogato oprendjeno knjižno mizo, kjer ponujajo tudi razne spomin
čke, ter z razstavo o pretektosti in sedanjosti koroških Stovencev. Ta teden 
(gtej stiko!) seje kutturni bus prvič pojavit na Novem trgu v Cetovcu. (Poro- 
čito na 7. strani.)

Vsak teden 
ista stika! 
Letoviščarska 
karavna avto- 
mobitov pov
zroča vsaki 
vikend na 
koroških gtav- 
nih cestah, ki 
vodijo proti 
jugu, skoraj 
nepopisno pro
metno gnečo. 
Zadnji vikend 
so na turski 
avtocesti proti 
Betjaku našteti 
nad 2500 avto- 
mobita na uro 
in tudi danes in 
jutri ne bo dru
gače. Letoviš
čarji bodo spet 
dotgo čakati 
pred Betjakom 
in na mejnih 
prehodih Lju- 
betj in Koren 
preden bodo 
končno pri
speti na citj, na 
jugostovansko 
obato.

^7(7 ^/7^/ 

/70?/ /70

Ob dnevu vstaje 
slovenskega naroda 

vabimo na 8. spominski 
pohod na Komeij

„Po poteh 
Domnove 

čete"
ki bo v nedeljo, dne 19. jutija 1987.

Zbirališče je od 8.30 do 9. ure 
pri Janku Apovniku na Borovlju 
32 pri Pliberku. Apovnikova hiša 
je ob cesti, ki vozi iz Pliberka proti 
državni meji - Holmec, 2 km pred 
mejo na razpotju Šmarjeta - 
gostilna Kos. Odhod od Apovnika 
bo ob 9. uri preko Šmarjete do 
spomenika padlim partizanom na 
Komelju, kamor bomo prispeli ob 
13. uri. Tam bo kratka spominska 
svečanost, potem pa partizanski 
miting.

Pot je dolga 7 km v eno smer. Za 
vse tiste, ki je ne zmorejo, je 
zbirno mesto pri spomeniku pri 
Fimpcrcu \:i pohodu bomo obu
jali spomine na težke čase naše 
narodnoosvobodilne borbe in se 
spominjali vseh tistih, ki so v tem 
težkem času trpeli in dali svoja živ
ljenja za našo svobodo. Na spo
minski pohod vabimo vse, 
posebno še naš mladi rod, da se bo 
še bolj seznanil z našo slavno pre
teklostjo. Vse pohodnike opozar
jamo na primerno obleko in obu
tev.

Za malico in pijačo bo poskrb
ljeno!
Pohod in spominska stovesnost 
bosta ob vsakem vremenu!

Zveza koroških partizanov, 
Področni odbor Pliberk 

Slovensko prosvetno društvo 
„Edinost v Pliberku 

Krajevno združenje ZSM Pliberk 
Krajevni odbor 

Zveze slovenskih organizacij

Uradni Koroški oz. poiitikom v dežeinem zboru zastopanih strank 
ne gre več za stvarno razpravo o manjšinskem vprašanju, zdaj skušajo 
izvajati pritisk na znanstvenike, ki jim niso všeč. Samo tako je možno 
razumeti škandaiozni sktep zadnje seje koroške dežeine vtade, v kate
rem zahtevajo od zvezne finančne kontrote, da preveri, na kateri 
pravni podiagi in po čigavemu naročiiu je med drugimi Avstrijska rek
torska konferenca zavzeta statišče k manjšinskemu vprašanju.

Kot je znano, je rektorska konfe- Očitno pa koroškim politikom dejan-
renca pretekli teden ugotovila, da je 
obstoj slovenske narodnostne skup
nosti resno ogrožen in da je za Slo
vence na Koroškem „pet pred dva
najsto''.

Tajnik Zveze slovenskih organiza
cij, dr. Marjan Sturm, je v pogovoru s 
„Slovenskim vestnikom" najnovejše 
izjave deželne vlade in govor dežel
nega glavarja v deželnem zboru oce
nil takole: „Predstavniki deželno- 
zborskih strank se sedaj poslužujejo 
metod, ki smo jih sicer vajeni iz dru
gih sistemov. Poizkus diskreditiranja 
ali celo kriminalizacije demokratič
nega promanjšinskega gibanja v Avs
triji je škandal, ki v Avstriji nima pri
mere in je možen samo na Karoškem.

SinovmA: Pomirjevnnje 
HHbutjenih duhov?

Kot poskus pomiritve razburjenih 
duhov v koroški SPO je mogoče razumeti 
Sinowatzevo izjavo k šoiskemu vprašanju 
za KTZ: dejal je, da Koroški pristoji velika 
teža pri reševanju problema, izrekel pa se 
je tudi za rešitev v smislu konsenza, ki naj 
bi zadovoljila tudi velik del udeležencev 
razprave o dvojezičnem šolstvu. To pa da 
še ne pomeni, da bo lahko imel tudi vsak 
prav.

Besede so eno, dejanja pa drugo. Ver
balnih akrobatskih vaj vodilnih politikov 
smo že vajeni; vemo, da je tem vajam 
naslednja najvažnejša disciplina; interpre
tacija. Včasih tudi dvorezno. Potrebne bi 
bile kdaj tudi konkretne izjave.

sko zmanjkuje argumentov in zato 
postaja manjšinsko vprašanje v vedno 
večji meri demokratično vprašanje z 
vseavstrijsko kompetenco!"

Kako se „koroška troedinost" boji 
stvarne razprave o manjšinskem 
vprašnju in končnega poraza svoje 
politike, je razvidno iz Wagnerjevih 
besed na isti seji deželne vlade. Ome
nil je pogovor z generalnim tajnikom 
avstrijskega zunanjega ministrstva 
dr. Klestilom, kateremu je v okviru 
tega ministrstva predlagal ustanovi
tev posebnega manjšinskega oddel
ka. Po besedah Wagnerja je Klestil na 
ta predlog celo že pozitivno odgovoril 
in s tem uradni Koroški priskočil na 
pomoč.

..Koroška troedinost" se je uvelja
vila prejšnji petek tudi na seji dežel
nega zbora: Wagnerju in Scheucherju 
je uspelo ..obrniti" FPO-jevce, ki so z 
nujnostnim predlogom hoteli forsi- 
rati segregacijo otrok na dvojezičnih 
ljudskih šolah na Koroškem. Izjava 
Wagnerja, da gre končno za „isti 
cilj", je zadostovala, da je FPO svoj 
predlog umaknila ...

Ovojeiični otroški vrtci: 
Bereta v sedmih tetih 

prispevata skromaih 165.000 š.
To je več kot skopo, obenem pa značilno za Koroško manjšinsko poli

tiko! Od leta 1980 do danes je dežela iz sredstev deželnega proračuna 
prispevala za dvojezične otroške vrtce samo 165.000 šilingov! To vsoto 
je koroški javnosti sporočil na zadnji seji deželnega zbora deželni glavar 
Leopold Wagner. S tem je odgovoril na vprašanje FPO, kije hotela spet 
aktualizirati manjšinsko vprašanje v deželnem zboru. Poslanka FPO 
Trattnig je v dodatnem vprašanju skušala vodstvom dvojezičnih otroš
kih vrtcev celo podtakniti zlorabo tega denarja, kar pa je Wagner odlo
čno zvrnil. ..Zloraba teh subvencij ni možna, ker posebna komisija 
porabo teh podpor pregleda!"

Dnnes migovor na Dunaju
Predstavniki obeh osrednjih slovenskih organizacij na Koroš

kem bodo danes v petek v Uradu zveznega kanclerja imeli razgo
vor z ministroma Loschnakom in Neissnerjem. Zvezo slovenskih 
organizacij bosta zastopala predsednik dipl-inž. Feliks Wieser ter 
tajnik dr. Marjan Sturm. Težišče pogajanj bo novo izdelani kon
cept obeh osrednjih organizacij, ki obsega vsa življenska podro
čja narodnostne skupnosti, predvsem pa vprašanje dvojezičnega 
šolstva, zahtevo po dvojezični trgovski akademiji, razširitev spo
reda slovenskih oddaj pri ORF-u ter ureditev dvojezičnih otroš
kih vrtcev.

Po škandntotnem sktepu deletne vtnde:
ttmdno ttomškn itvnjn 

potisk no tnnnstvenike!



Ceiuioza Magdalen: Frantschach in 
„Obir" za rešitev znotraj Koroške
Finančni referent dežeine vlade 

Erwin Frtihbauer je pretekii petek v 
dežeinem zboru v okviru razprave o 
ietnem obračunu 1986 preseneti] 
koroško javnost z informacijo, da sta 
„dve koroški podjetji iz iste panoge 
zainteresirani prevzeti tovarno celu- 
toze „Magdalen" v Beljaku. Gre za 
„Obir" na Rebrci pri Železni Kapli in 
za tovarno celuloze v Frantschachu.

Direktor ..Obirja" dipl.-inž. Feliks 
Wieser je v razgovoru s Slovenskim 
Vestnikom pojasnil predstave obeh 
tovarn o možni rešitvi beljaškega 
podjetja. „Zadeva je še popolnoma 
odprta, gre pa za iskanje poti za reši

tev v okviru Koroške. Obe podjetji 
sta izdelali tehnični in konceptni 
predlog, o katerem se bosta pogajali z 
deželno vlado. Izdelani koncept 
predvideva enakopravno in skupno 
delovanje obeh podjetji na bazi na
jemniške pogodbe. To pomeni, da bi 
bila dežela lastnik beljaškega podje
tja, „Obir" in Frantschach pa nosilca 
podjetniške družbe". Wieser je tudi 
poudaril, da iniciativa nikakor ne 
pomeni odpoved glede obstoječih na
črtov za tovarno celuloze „Obir" na 
Rebrci!

Kot smo v zadnji številki poročali, 
je kolegij deželne vlade pretekli če

trtek sprejel sklep za nakup tovarne 
Beljak za simbolično vsoto dveh šilin
gov. Kar se tiče podjetniške družbe 
pod vodstvom švicarskega državljana 
Ffeima pa smo izvedeli, da tozadevna 
pogodba še ni bila podpisana očitno 
zaradi novega, presenetljivega raz
voja in upanja, da skupni predlog 
„Obirja" in Frantschacha omogoča 
rešitev problema v okviru Koroške.

Kako realistično je upanje deželne 
vlade in pripravljenosti koroških poli
tikov omogočiti realno in dolgoročno 
rešitev, se bo pokazalo po prvih raz
govorih med deželo in zastopniki 
„Obirja" in Frantschacha.

Državni poslanec SmoMe na tiskovni konferenci

Ločen pouk bi izzval 
,,Hainburg"!

„Ža!ostno bitanco" je po svojih uvodnih besedah na tiskovni konfe
renci na Dunaju poda državni postanec Zeiene aiternative Kare! 
Smode ob enajsti obtetnici sktenitve Zakona o narodnih skupinah.

Antifašistična 
častna straža 
na Dunaju

Veliko število organizacij 
demokratičnega in antifašistič
nega tabora se je v preteklih 
tednih odzvalo pozivu Repu
blikanskega kluba Nova 
Avstrija (Rep. Cl. Neues 
Osterreich) k častni straži v 
spomin avstrijskemu protifaši
stičnemu uporu. Člani organi
zacij so stražili noč in dan pri 
znaku dunajske uporniške sku
pine „05", začrtanemu v zidni 
obok mogočne Štefanove cer
kve na Dunaju. Častne straže 
so se med drugim udeležili tudi 
mnogi napredni umetniki in 
drugi vidni predstavniki jav
nega življenja. Pridružili so se 
jim tudi Slovenci, - tako štu
dentje kot na Dunaju živeči 
akademiki.

Ob straži je ponavadi tekla 
tudi diskusija, včasih tudi taka, 
da je marsikateremu stražarju 
in navzočemu demokratu 
postalo jasno, kako zelo bi 
naša država pravzaprav potre
bovala odločno stražo in varo
vanje antifašističnega izročila 
vse od leta 1945 naprej ... Ta 
teden v sredo je bila prireditev 
zaključena. Stražo so s tem 
končali. Za naslednjo številko 
pa pripravljamo izdatno poro
čilo.

GaHob: Stužbena 
odpoved 

Redtenbacherju
Vodja kirurškega oddelka deželne 

bolnišnice v Celovcu, primarij dr. 
Redtenbacher.^v bodoče ne bo več 
imel zaposlitve, je ta teden na posebni 
tiskovni konferenci izjavil zastopnik 
delodajalca - Koroške dežele -, 
deželni svetnik in referent za zdravstvo 
GaHob. Načrtovani ukinitvi delovnega 
razmerja je vzrok daljše javno prereka
nje o njegovi poklicni korektnosti.

Pred kratkim mu je bilo namreč v 
teku tozadevne sodne obravnave 
dokazano, da je kriv smrti iz malomar
nosti. GaHob ja poudaril, da dežela 
samovoljnega primarija nikakor ni pri
pravljena še dalje zaposlovati; na tem 
bi vztrajala tudi. če bi prizadeti šel pred 
delovno sodišče.

Z Dunaja poroča dr. Franci Zwitter tn).

V vseh enajstih letih, odkar je v 
veljavi Zakon o narodnih skupinah, 
ni bilo mogoče zabeležiti niti ene toč
ke, v kateri bi se položaj manjšin v 
Avstriji zboljšal. ,Srce' tega zakona, 
narodni sosvet namreč, doslej - razen 
pri Madžarih na Gradiščanskem - še 
ni formiran za nobeno manjšino. 
Čeprav so gradiščanski Hrvati že 
pred tremi leti imenovali svoje 
zastopnike za ta sosvet, ga vlada 
doslej še ni sklicala. Slovenci pa 
nismo pripravljeni brezpogojno vsto
piti v sosvet. Preden imenujemo svoje 
zastopnike, je treba rešiti štiri točke, 
je tozadevno dejal poslanec Smolle; 
to so zlasti otroški vrtci, dvojezična 
trgovska akademija, zvišanje pod
pore slovenskim kulturnim društvom 
in zadovoljiva rešitev dvojezičnih 
topografskih napisov.

Prav zgled gradiščanskih Madža
rov, je dejal Smolle, je namreč zgovo
ren dokaz za dejstvo, da se v sosvetih 
ne da kaj rešiti.

V zvezi s koroškimi Slovenci je

poslanec Smolle še posebej zahteval 
odpoved tako imenovanemu tro- 
strankarskemu sporazumu, ki samo 
podpira skrajne sile - v tem primeru 
FPO - in tako onemogoča vsakršno 
pozitivno rešitev manjšinskega vpra
šanja na Koroškem.

Za primer, da bi bila pogajanja o 
dvojezičnem šolstvu na Koroškem 
neuspešna in bi prišlo do nameravane 
ločitve slovensko in nemško govore
čih otrok, pa je Smolle napovedal 
„mogočen upor" in izrazil prepriča
nje, da bi taka rešitev izzvala „narod- 
noskupnostni Hamburg", saj se soli
darnost z zahtevami narodnih skup
nosti v Avstriji slej ko prej veča.

***
K tem; vstop v .sosvete" samo to; 

.Smo//etov; .štirje predpogoji so nje
govo stvor in stvor Ze7e?;o-a//c?*aa/;v- 
n;7;. K/jočno vprošonje zo obe osred
nji orgonizaci/i po je izgrojevonje 
kii/ne medsebojnega zaupanja med 
s/ovenskimi organizacijami in zvezno 
v/ado. 7o pomeni rešitev vprašanja 
dvojezičnega soistva na podZagi pred- 
Zogov ,S'Zovencev in strokovnjakov/

^-------- -7%—

Waldheim in Mock - ali kam vodi avstrijska zunanja politika?
Iz Zehentmayrjeve serije „Čas v sliki 3"

Podražitve teiefona in žeieznice; 
manj izdatkov proti brezposeinosti

Od septembra da!je bo tetefoniranje dražje: osnovni prispevek za 
g!avni te!efonski priključek bo povišan od !80 na 200 šihngov meseč
no, prav tako bodo občutno dvigniti de! tarif za te!efonske pogovore.

O tem so zdaj dokončno sklenili na 
vladni ravni - potrošniki naj z zvišanimi 
cenami .pomagajo' pri sanaciji državnega 
proračuna. Tako bo po novem enourni 
krajevni telefonski pogovor stal 40 šilin
gov (do zdaj 35.-; to pomeni podražitev za 
14 %). Tudi cene za nekatere druge tele
fonske tarife bodo povišane do 25 %, 
medtem ko bodo telefonski stroški za 
pogovore v ZDA znižani kar za 53 odstot
kov.

S tem je tudi jasno, kdo je v prvi vrsti

naprošen, da bolj .intenzivno' polni 
državne blagajne: mati potrošnik. Veliki 
(gospodrastvo. industrija) so si očitno vsaj 
v nekaterih pogledih lahko iztržili neka
tere olajšave (kot npr. znižanje tarif za 
pogove z Ameriko ... ). Tudi to je vseka
kor bistven signal v času, ko se na splošno 
razpravlja samo še o privatizaciji državnih 
podjetij. Ne glede na to pa je zgovorno 
tudi dejstvo, da bo Avstrijska pošta od 
septembra dalje skoraj najdražja tovrstna 
ustanova v Evropi.

S pričetkom leta 1988 bodo tudi Avstrij
ske zvezne železnice (OBB) zvišale cene 
vozovnic - pri običajnih tarifah za pet, pri 
socialnih pa menda kar za 20 odstotkov. 
Predvidene pa so tudi spremembe glede 
polovičnih vozovnic za dijake in študente.

Žrtev vladinih varčevalnih ukrepov sta 
postali tudi instituciji .Akademikertrai- 
ning' in .Aktion 8000'. Po sklepu vlade so 
obema sredstva močno omejili, tako da je 
v naslednjem času pričakovati znatno 
naraščanje števila nezaposlenih akademi
kov in mladih. Do zdaj je bilo namreč s 
pomočjo obeh omenjenih institucij 
mogoče preprečevati eskalacijo mladinske 
in akademske brezposelnosti.

Zahodnonemški predsednik Richard von Weiszacker (desno) in zunanji mini
ster Friedrich Genscher sta v ponedeljek prispela na šestdnevni uradni obisk v 
Moskvo. Prve razgovore sta imela s predsednikom Andrejem Gromykom (slika), 
višek obiska pa je bilo brez dvoma srečanje med Weiszackerjem in generalnem 
sekretarjem Komunistične partije Sovjetske zveze Mihailom Gorbačovom v 
torek popoldne. Weiszacker je ob prihodu v Sovjetsko zvezo izrazil željo po „radi- 
kalni razorožitvi ne samo na ravni jedrske oborožitve, temveč tudi na konvencio
nalnem področju". Zahodnonemški predsednik je tudi izrazil željo po „preprič- 
ljivi rešitvi" afghanistanskega problema v bližji prihodnosti. K novi Gorbačovovi 
politiki je Weiszacker poudaril, da bo le-ta imela svoje pozitivne učinke tudi v 
zapadnem svetu.

Wa!dheim 
naj odstopi!

Deželno vodstvo Socialistične mla
dine na Koroškem pozdravlja sklep 
dunajskega kongresa SPO, v katerem 
pozivajo državnega predsednika 
Waldheima, naj odstopi. Sociali
stična mladina ugotavlja, da je ta 
sklep odraz kontroverzne razprave 
znotraj stranke pa tudi med avstrij
skim prebivalstvom, hkrati pa koro
ški mladi socialisti spominjajo na to, 
da so tudi sami že zahtevali odstop 
Wa!dheima.

Koroška SM ostro zavrača izjavo 
generalnega sekretarja OVP, ki je 
primerjal izjave Hindelsa z ravna
njem predsednika nacističnega 
Volksgerichtshofa. V tej zvezi pa 
Socialistična mladina pozdravlja tudi 
odločitev avtorjev letošnjega branja 
za Bachmannovo nagrado, ki so 
podelili svojo nagrado Židovskemu 
dokumentacijskemu arhivu. Celovški 
(in ne samo ti) politiki so ob tem 
pokazali svoj pravi obraz, ko te odlo
čitve avtorjev sploh niso hoteli vzeti 
na znanje.

fedna
„Wa)dheimu niko!i ne bi sega) v 

roko - mogoče po njegovem 
odstopu."

,/osc//7;?u/c/.s (77), 
pre<7.se<7?u'Z: .sor;a/AV;'č?;;7; borcev 

za svobodo

Dežeta 
prisHjena 

k varčevanju
Dežela Koroška je letos in tudi v 

naslednjih letih prisiljena k varčeva
nju. Letni obračun za 1986 je sicer 
izkazal 53 milijonov ..dobička", kar 
pa pri skupnih izdatkih in dohodkih v 
višini 12 milijard šilingov ne pomeni 
več kot „kapljico na vroči kamen".

Deželni finančni referent Friih- 
bauer je v razpravi o letnem obračunu 
že napovedal, da je v tekočem letu 
pričakovati še nadaljnje padanje 
dohodkov dežele, tako da bodo vsi 
referenti imeli manj denarja na raz
polago. Nič boljši tudi niso izgledi za 
leto 1988. „Če bi šlo po predstavah in 
željah posameznih referentov, bi 
deficit deželnega proračuna za 1988 
znašel preko milijarde šilingov," jc 
dejal Frtihbauer.

Razprava o letnem obračunu je v 
deželnem zboru trajala skoraj dva
najst ur, sklep je bil soglasen.

Pozitivno je bilo omenjeno, da so 
se dolgovi dežele v lanskem letu zni
žali za 59 milijonov šilingov, tako da 
je bila ob koncu leta 1986 Koroška 
zadolžena 3,7 milijarde šilingov.

L L.

Konzervam'?;; /?reobr;;' ?:Ao zgc/j 
br;'ra?Mbn zadeva. /Vov /co?:zervaa'v;'- 
ze?n ;'?: ob/mM/Aro se ved?;o bo/) uve- 
/;'av//'n;a v ?:eba;er;7: av^;r;Ab;7; ared?d- 
.sfv;'/;.

7)t;?a;)sZ'; ver.sC fcc/ra/c „D;e Fur- 
cbe", G' je v pre;eZc/cA/ buč/ JoA; raza- 
?wevn?;ja za pofrebe Aore?M/ce ?:arod?;e 
^kapnojd, v zad?:je?n času raje objav/ja 
prApevbe gospoda d/einzn S;rdz/a o 
/MnnjfuMberr; v/?raM?;ja, prej pa s??;o

Neokonzervativizem

A/A;//, da je b;7 ?;ačr;ovnr; prBpeveb bri
dke novmarbe A7ar;'e 77a/mer s Koro
ne, Zc; ga je v dred/dAva fad; odda/a ... 
Mer;da nove g/ave v cerbve?:;'b ^;rab;a- 
rnb ce/o raza;;.s7jayo o aZbaa/ ;ega tra- 
d;'c;o?:a/?;ega čn.sopisn, /cer je ;ad; v dra
gih vpraAmjih preveč ierdičer;.

/z „go^pobar^/c/b rnz/ogov" so pr; 
„D;'e PreMe" odpovedat; Aužbo ped/M 
norbM/Ca??;. Med ?;);'??;; je tud; horočha 
/core.spo?;de?;;/;a Moa/ba C?;egg. 7e 
?norda mA/da preveč ^vobod?;o?

Ce/o v ?;apredr;e??; Ab7?;ajrbb;er?;;'ZcM 
„Der Fa/ier" poa.s/cnja ob rob t;r;'d'č?;e 
sode/av/ce. Od/c/oa;7;Ao red?;eZco/ar?;?;e 
z?:a?;e ?:npredr:e novmarZce Fr;ce Fi
scher. y. w.

Odgovor 
Deže!nega 

tiskovnega urada 
na protesto pismo

Na protestno pismo slovenskih 
časnikarjev tiskovnemu uradu 
deželne vlade, v katerem so pod
pisani izrazili svoje začudenje in 
razočaranje nad dejstvom, da 
sploh niso bili vabljeni na medijski 
simpozij Alpe-Jadran, je odgovo
ril vodja Deželnega tiskovnega 
urada mag. Gunther Kuss.

V odgovoru pravi, daje Deželni 
tiskovni urad kot prireditelj sim
pozija, od vsega začetka omejil 
število udeležencev, ter da so se s 
tem strinjale vse članice delovne 
skupnosti Alpe-Jadran, ki so 
poslale vsaka po pet do šest 
zastopnikov. Uradno vabilo koro- 
ško-slovenskim tednikom, tako 
nadaljuje Kuss, bi imelo posledi
co, da bi bili morali povabiti še 
deset drugih časnikov, ki izhajajo 
na Koroškem.

Ob koncu pisma pa ugotavlja: 
„Kar zadeva vaš predlog, da bi 
priredili poseben seminar o sred
stvih javnega obveščanja narod
nih skupnosti, vam sporočam, da 
bomo o realizaciji te ideje še raz
pravljali."

Z Vestnikom 
na morje!

(Več v nasRdnji števitki)
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A ^iktova Zata '87 pomeni po- 
iVJLskus razrešitve problema, 
kako v naših dneh postaviti na oder 
Špicarjevo dramatizacijo Sketove 
povesti. Povest o Mikiovi Zah, zna
čilna mohorjevka, je namreč 
postala identifikacijski znak koro
škega slovenstva; Špicarjeva dra
matizacija ga je poglobila z gledali
škimi pripomočki.

Po drugi strani pa je po sto letih, 
odkar je bila povest napisana, dru
žbena izkušnja v marsičem predru
gačila poglede in vrednote, ki jih 
Sketova povest povzdiguje: patriar
halno družino, pokorščino otrok do 
staršev, vase zaprto vaško ali pokra
jinsko skupnost, odpor do tujcev 
(Lahov, Židov, ne pa do Nemcev), 
antisemitizem, slepo vero ipd.

Uprizoritev mora tedaj upošte
vati oboje. Ta namen bo dosežen, 
če bo Špicarjeva dramatizacija ugle- 
dališčena v svoji izvirnosti, kakršno 
je izkazala njena legendarna uprizo
ritev v Trabesingerjevi dvorani v 
Celovcu leta 1911. Špicarjevo dra
matizacijo je treba uprizoriti s pri
pomočki takratnega pragmatičnega 
slovenskega diletatskega gledališča: 
igro, odrsko opremo takratnega 
časa (s poslikanimi kulisami, z živo
pisno kostumografijo - koroškimi 
ljudskimi nošami, posnetki turške 
nošnje, živo slovensko pesmijo in 
muziko, ohcetnimi običaji). Odrski 
efekti morajo biti gledališko histo
rični: bliski, gromi, piš vetra, klen- 
kanje in pozvanjanje, oglašanje 
čuka, ... Zanje je pač treba uporab
ljati stare gledališke naprave in 
ukane (potresanje pločevine, vrte
nje z blagom opetega vretena, potr
kavanje po traverzi, ...). Odrski 
govor mora biti knjižna slovenščina,

Ob uprizoritvi Miklove Zale 1987
a z očitno koroško-narečno govorno 
podlago. Igra in mimika morata biti 
žlahtno diletantska.

Okvir historizirani vložni igri je 
uvodni govor predsednika prosvet
nega društva. V bistvu pomeni 
odtujitveni učinek v brechtovskem 
smislu, saj nakazuje igro v igri, 
hkrati pa odgrinja nekatere narod
nopolitične, družbene in svetovno
nazorske elemente, ki so bili na 
Koroškem prisotni v času, ko je bila

Miklova Zala prvič ugledališčena.
Miklova Zala '87 pa ima vgrajen 

še en odtujitveni učinek: sodobnega 
pevca-komentatorja, ki s songi 
posega iz našega časa v idejno 
zasnovo Špicarjeve dramatizacije - 
in seveda tudi v predsednikov 
govor. Songi zastavljajo vprašanja o 
našem današnjem odnosu do nazo
rov in vrednot, ki jih poveličuje Špi
carjeva dramatizacija (oziroma Ske
tova povest). Izkušnje, ki so jih

nabrali koroški Slovenci v minulem 
stoletju, jim te nazore in vrednote 
obračajo ali pa jih vsaj problematizi
rajo.

Vsi zapeti prigovori pa ne izpod
bijajo temeljne vrednosti mita o 
Mikiovi Zali: ta ni povezoval koro
ških Slovencev v skupnost le v 
minulih sto letih, še zlasti med 
minulo vojno, marveč jih povezuje 
še danes. S to resnico se Miklova 
zala '87 tudi konča.

Ena izmed številnih igralskih skupin, ki so v predvojnem času uprizarjale Miklovo Zalo.

Zveza slovenskih 
zadrug potrebuje 
združitev vseh sil

Občni zbor temeljito o PoBo
Redni občni zbor Zveze slovenskih zadrug je prejšnji petek soglasno sprejel 

zaključni račun za leto 1985 in temeljito in stvarno pretresel položaj, ki je 
nastal za vso zvezo po izpadih v Posojilnici Borovlje. Bilanca za leto 1986, ki 
jo bo obravnaval še poseben občni zbor septembra letos, izkazuje, da Zveza 
slovenskih zadrug v celoti posluje pozitivno, če napake v Borovljah ne bi pov
zročile tolikšne škode.

Zveza je ugotovila, da je posojilnica v 
Borovljah po sedanjih izračunih utrpela 
izpad v višini 74 milijonov šilingov; optimi
sti računajo z dokončno škodo v višini 80 
milijonov, pesimisti pa okoli 90 milijonov 
šilingov. Vse to bremeni celotno zadružno 
organizacijo.

Za uvod je zbranim zadružnikom iz 
Podjune, Roža in Zilje revizor Franz Kriš
tof predaval o noveli Zakona o kreditnem 
gospodarstvu, o povišanju lastnega kapi
tala in drugih spremembah. Podrobno pa 
je razložil tudi funkcijo revizorja, ki mu ni 
v veselje, da odkriva napake, temveč ima 
interes, da normalno deluje. Poslovodje je 
pozval, naj jemljejo opozorila revizorjev 
resno, da se napake ne bodo vlekle iz 
enega leta v drugo. Tudi novela kredit
nega zakona bo zahtevala še temeljitejše 
delo vseh zaposlenih.

Izmed častnih gostov je spregovoril 
predsednik Zadružne zveze Slovenije Fre- 
lich, ki je pozdravil bodoče sodelovanje 
slovenskih zadružnih bančnih ustanov iz 
Slovenije. Trsta in Celovca. Predsednik 
Narodnega sveta koroških Slovencev, 
Matevž Grilc, je poudaril, daje gospodar
stvo samo eno, v njem pa naj odločajo 
gospodarstveniki. Feliks VVieser, predsed
nik Zveze slovenskih organizacij, pa se je 
strinjal z Grilcem in dodal, naj šteje v 
gospodarstvu le storilnost, z izobraževa
njem kadrov pa naj se zagotovijo uspehi 
naslednjih let.

Predsednik ZSZ, Miha Antonič, je 
komentiral pismeno poslovno poročilo 
zveze za leto 1985. Ugotovil je, daje bilan
čna vsota v primerjavi z letom 1984 zrasla 
za 24 % na 763 milijonov šilingov in se je 
znižala izguba. Naprej so rasla posojila in 
vloge, porast je bil tudi pri inozemskih in 
deviznih poslih, tako da je bančni oddelek 
zveze delal z dobičkom. V blagovnem 
oddelku pa je - kljub povečanemu pro
metu - težavni položaj kmetijstva povzro
čil deficit.

Antonič je dejal, da je Zveza kljub temu 
modernizirala zadruge in skladišča. Stra
tegija, preko bančnih poslov in udeležb 
okrepiti celo zadružno mrežo, bi gotovo 
uspela, če ne bi prišlo do polomije v 
Borovljah. Spremeniti bo treba razna

napačna mišljenja in ustvariti v odborih 
„alianso pameti" in „tudi izgube naj 
skrbijo vse". Zasledovanje posameznih 
interesov naj stopi v ozadje, vsi naj delajo 
v zadružnem interesu. Samo tako bo mog- 
hoče zadružno zvezo postaviti na zdrave 
gospodarske temelje. V ta namen bo zveza 
pokrenila tudi akcijo za pridobivanje 
novih lastnikov deležev.

Poročilo mag. Fritza Resterja, z dunaj
ske rajfajznove centrale je vsebovalo ugo
tovitev, da škoda v Borovljah ne bi bila 
tako visoka, če bi zveza upoštevala prejš
nja opozorila, da je treba povečati revizij
ski oddelek. Treba pa se bo lotiti tudi 
sanacije temeljnih zadrug.

Zaključni račun in razrešnica odboroma 
sta bila izglasovna soglasno.

S posebno pozornostjo so člani zveze 
prisluhnili temeljitemu poročilu zvezinega 
jurista dr. Marjana Čertuva, ki je v zadnji 
točki dnevnega reda kronološko nanizal 
razvoj v Posojilnici Borovlje. Dogodki v 
Borovljah so imeli za celotno zadružno 
zvezo takšne usodne posledice predvsem 
zato, ker je bila PoBo največja zvezina 
bančna podružnica. Marjan Čertov je ugo-

Krištof: Opozorila revizi je je treba jemati 
resno.

tovil, daje revizija npr. že leta 1981 zahte
vala znižanje kredita Kocku na 5 milijonov 
šilingov. Sledila so nadaljnja opozorila in 
zahteve revizije, vendar poslovodstvo teh 
opozoril ni upoštevalo, ni bilo pripravlje
nosti za sodelovanje. Ugotovili so, da so 
bili kreditni akti nepopolni, ponekod so 
celo manjkali (kar otežuje vodenje proce
sov!).

Brez dvoma je poslovodstvo prekora
čilo svoja opolnomočja. Dajali so kredite 
brez jamstva. Niso se držali sklepov in 
odbornikom zamegljevali dejansko stanje. 
Iz poročila sledi, da revizija potemtakem

Antonič: Spremenimo napačna mišljenja, 
ustvarimo alianso pameti

m mokriva, pač pa sta upravni in nadzorni 
odbor v Borovljah ravnala malomarno. 
Morala bi biti bolj skrbna. Opaziti bi 
morali napake, ki so se ponavljale in se 
naposled sumirale. Izpadi so namreč že 
leta 1985 presegli gospodarsko zmoglji
vost Posojilnice v Borovljah.

V zaključni diskusiji so člani in odbor
niki opozarjali, da je treba posvečati več 
skrbi uporabi slovenskega jezika v poslo
vanju, da je treba izboljšati informacijski 
tok in da je bila borba za resnico v odborih 
zveze, ki nosita soodgovornost, res zelo 
težavna.

Čertov: Poslovodstvo v Borovljah je 
zamegljivalo stanje

Lipej Kolenik: Utrpeli 
smo največjo škodo 
našega zadružništva
Predsednik nadzornega odbora 

Zveze slovenskih zadrug, Lipej Kole
nik, je v svojem obširnem poročilu za 
leti 1986 in 1987 dejal, da so na vseh 
sejah nadzornega odbora razpravljali o 
potrebnih ukrepih in o poravnavi 
gmotne škode, ki je nastala v borovelj
ski posojilnici. „Mnogo smo razprav
ljali tudi o moralno politični škodi 
našemu zadružništvu in kako bi zopet 
pridobili na ugledu."

Kolenik je dejal, da „je prikrivanje 
pomanjkljivosti v boroveljski posojil
nici trajalo veliko predolgo in da so pri
stojni odbori dobili informacije mnogo 
prepozno". To se odraža v največji 
finančni škodi v zgodovini našega 
zadružništva.

Poudaril je: „Veliko lažji in manj 
boleč bi bil ves ta proces, če bi se proti 
tistim, ki so vso to dvojno nepoprav
ljivo škodo zakrivili, pravočasno in 
hitro ukrepalo." Iz tega je razvidno, da 
nekaj ni bilo v redu in da takrat pri
stojni niso v zadostni meri ukrepali.

Zadružništvo potrebuje poštene, 
sposobne in iskrene ljudi, ne pa špeku
lante in bahače, je dejal Kolenik. Izra
zil pa je tudi mnenje, da bi moral 
izvršni odbor v svoje odločitve pogo
steje vključevati tudi upravni odbor. 
Podprl je zahtevo dunajske revizije, 
naj čimprej zaposlijo notranjega revi
zorja. To bi zagotovilo, da se podobne 
škode ne ponovijo!

V zvezi z uvajanjem nove računal
niške tehnike je predsednik nadzor
nega odbora opozoril na nevarnosti, ki 
s te strani pretijo slovenski besedi in 
naši identiteti. Kritiziral pa je tudi dej
stvo, da se premalo naredi za utrditev 
slovenskega jezika, predvsem pri 
reklami.

Zavzel je stališče tudi do izrednega 
sklepa nadzornega odbora o mirova
nju funkcij podpredsednika zadružne 
zveze dipl. inž. Fridla Kapuna do pri
hodnjega občnega zbora. Krivili so ga 
oblastniškega in samovoljnega ukrepa
nja ter kršitve pravil Zveze slovenskih 
zadrug.

Ob koncu svojega poročila je Lipej 
Kolenik poudaril, da zveza brez 
odbornikov, sodelavcev in zaposlenih 
ne bi ničesar pomenila. Svaril pa je tudi 
pred precenjevanjem zmogljivosti zve
ze. ..Pojdimo končno na delo za našo 
zvezo, skupno, brez predsodkov. 
Samo, če bomo na celotno stvar gledali 
enotno in skupno nastopali, bomo sle
dili potreban današnjega razvoja.

„Enotni pa ne moremo biti s tistimi, 
ki so naredili skoraj stomilijonsko 
škodo naši zadružni organizaciji in s 
tistimi, ki se s temi solidarizirajo in 
prav tako ne z novimi resničnimi podi- 
ralci zadružništva na Koroškem, ki so 
se oglasili v zadnjem Našem tedniku."
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Datum Kraj PRIREDITVE Prireditelj

11.7.
20.00

vB,^"
KULTURNIVEČER
Sodelujejo: mešani in moški pevski zbor
SPD ..Bilka ", ansambel ..Drava" iz Borovelj
Za ples igra: Trio Drava

Slovensko prosvetno 
društvo ..Bilka"

11.7.
20.30

slavnostna KULTURNI VEČER Slovensko prosvetno
dvorana občinske meddrugimsodelujejo: Folklorna skupina Trta društvoDrabosnjak 
hiše v Vrbi iz Žitare vasi, MePZ Zvezda iz Hodiš.

11.7.
' 20.30

vše^tL
KULTURNIVEČER
Sodelujejo: Mlajši mladinski zbor SPD Danica 
MePZ Danica. Vokalni ansambel Danica,
Trio Korotan s pevci

11.7.
20.00

k"^čuf
15. POLETNA NOČ

80 tet SPD Zarja - 80 tet SPD Zarja

11.7.
9.00

NOGOMETNI TURNIR KATOLIŠKE MLADINE Katoliška mtadina
Ob 20.30 ples pri Šoštarju
Igrajo: 12. nadstropje in Marjan Smode

12.7.
14.30

na Ziljski
DRUŽINSKO PETJE
Prireditev bo na prostem, ob slabem 
vremenu na farovškem skednju.
Nastopajo naslednje družine: Lipuš Budin/ 
Kraiger iz Šmihela. Smrtnik iz Kort. Oraže,
Olip iz Sel. VVrolich iz Loč, Hartman iz Celovca, 
Pižorn iz Polzele v Sloveniji in domače družine 
iz Ziljske doline.

Žila

12.7.
20.00

v Selah
PONOVITEV SKLEPNE PRIREDITVE

društvo Planina 
v Selah

12.7.
11.00

naK^ju"
V. SREČANJE PRI ŠTIBARJU

vižarji, godba na pihala iz Šmihela in igre.
Za jed in pijačo bo poskrbljeno.

KPD Drava, KOM

inKKZ

12.7.
20.30

vBekštan,u
KONCERT PARVAROTIJEVIH 
NAGRAJENCEV
Spremlja: Slovenska filharmonija

BekM^f''"'

Četrtek
16.7.
20.30

..DEŽELA OB DRAVI - LAND AN DER DRAU 
Sodelujejo: MePZ Srce. otroški zborizDobrle 
vasi, Oktet Suha, MePZ Podjuna, Gemischter 
Chor Griffen. Jauntal-Duo (Zirgoj Jernej). 
Pokroviteljstvo: župan Josef Pfeifet, 
dipj. inž. Fetiks Wieser, dr. Matevž Griic.

dr^voSt^°^^"°

Petek
17.7.
21.30 SSL

KJE, DOMOVINA, SI?

Nočna predstava (Ob slabem vremenu v 
nedeljo 19. 7. ob istem času).

dr^^ž^^"

Petek Camping
17.7.20.30 RožvKočuhi

PLES Z ANSAMBLOM ŠOK (RTV-Ljubljana) družina W.mig

18.7.
20.00

vSelah-
1. KOZJI BAL Alpski klub Obir

19.7.
8.30

PO POTEH DOMNOVE ČETE

Zbirališče: od 8.30 do 9.00 pri Janku
Apovniku na Borovju štev. 32 pri Pliberku.
Spominska svečanost je ob 13 00 ob

Edinost. KZ ZSM
Pliberk. KO ZSO

19.7.
20.00

ce^ev'""* DUO: Heinrich Schiff (violončelo)
Aci Bertoncelj (klavir)
Bach - Šoštakovič - Debussy - Martinu

Viktring

od 3.8. 
do8.8.

Mladinski center TEDEN MLADINSKIH UMETNIKOV

od 23.8. 
do 29.8.

Tinje SLOVENSKE POČITNICE

p^sv^T^a

RAZSTAVE

Mohorjeva RAZSTAVA FOTOGRAFE J - Jošt Rotar

dol2.7.
Rožek

RAZSTAVA DEL JAKIJA IN GORANA HORVATA
Razstava je na ogled ob petkih, sobotah in nedeljah od 15.00 do 19.00

do31.7. Galerija .,BI" RAZSTAVA DEL WALTER JA MISCHKULNIG A - 
JEKLENE PLOČEVINE

RAZSTAVA FOTOGRAFIJ
ANTONA REICHMANA - ..Gilkaba" pdJ^nif"""

do 26.7. Tinje RAZSTAVA DEL GORAZDA ŽIVKO VIČ A - 
,,slike" p^v^Tin,?

27.7.
20.00

OTVORITEV RAZSTAVE DEL
PROF DR. JOAHIMA BREČERJA- p"eTiL

10.7., 19.00 Vetrinj
OTVORITEV RAZSTEVE
PAOLO CERVI - slikar iz Trsta Viktring

&y*'ggr
OBIŠČITE V SLOVENIJI
KONCERT INDIJSKI KLASIČNE GLASBE
RaviShankar (sttar), Kumar Bose (tabla). 
ProdyotSen(tanpura)

,,Tujci v tastni domovini"

Zak!juček v 
otroškem vrtcu 
SŠD v Celovcu
Čeprav malčki, ki hodijo v otroški 

vrtec Siovenskega šotskega društva v 
Mikschailee v Celovcu, še ne bodo šli 
na počitnice, so minuti teden skupaj z 
vzgojiteljicami povabili starše na maj
hno zaključno slovenost. Najprej sojih 
pozdravili s pesmimi in plesi, potem pa 
jih povabili na skupne igre, da se 
pomerijo v metanju obročev in podira
nju pločevinastih doz.

Bit je pravi živ-žav,kotvmalem cir
kusu. Vsi so tekmovali z veliko zagna
nostjo - in doze so padale, da je kar 
žvenketalo, kovinski obročki pa so se 
ustavljali na malih drogovih. Bilo je 
veselo; vsak je dobit nagrado in srček, 
potem so se šli še razne igrice, za konec 
pa je bila na vrsti še majhna sladica in 
osvežilna pijača.

Bilo je prijetno, zadovoljni so bili 
oboji, otroci in starši.

!z PMberka in okoiice
Čeprav je poletje in nas povrhu 

tega pesti še huda vročina, se v Pli
berku vseeno marsikaj dogaja. Poteg 
običajnih prireditev, katerih ni mato, 
poročamo tokrat o drugih dogodkih.

Posojitnica Ptiberk je pred nedav
nim vabita odbornike in njihove 
soproge na enodnevni iztet v Koper in 
njegovo okoiico. Posojitničarjem se 
je pridružito še podjetje Trampuš s 
tov. dipt. inž. Štefanom Hobtom na 
četu. Po udobni vožnji smo dobro raz
položeni prispeti v Koper. Tam smo si 
najprej ogledati stari det mesta (neka
teri so šti tudi v božji hram); gtavni 
namen izteta pa je bit ogled koprske 
luke, Tam sta nas sprejeta predstav
nika tega vetikega pristanišča Vojko 
Čok in Mario Valentič, katerima se 
zahvaljujemo za prisrčno gostoljubje. 
Ogled luke je bil za nas veliko dožive
tje, saj nismo mogli verjeti, da je pri
stanišče tako veliko in je danes med 
najsodobnejšimi lukami na Jadranu. 
Luko smo prepluli tudi z ladjo, izlet 
pa je bil povezan še z obiskom vinske 
kleti, kjer smo poskusili dobra vina iz 
koprskega okoliša. Tako smo se polni 
lepih vtisov vrnili domov z željo, da bi 
nas posojilnica kmalu spet povabila 
na podoben izlet.

Vrh na Komtju
Pred kratkim smo se na pokopa

lišču v Šmarjeti nad Pliberkom za 
vedno poslovili od Gutovnikove, po 
domače Cimprčeve mame. Pokojnica 
je izhajala iz znane Cimprčeve rodbi
ne. Njena življenjska pot je bila tež
ka, polna dela in trpljenja. Posebno v 
času nacizma, ki je tudi na vrhu Kom- 
lja pretrgal idiliko zatišja. Že spo

mladi 1943 so v tiho Cimprčevo 
domačijo vdrli gestapovci in aretirali 
očeta Aleksa Seilerja češ, da dela s 
partizani in ga zato spravili v koncen
tracijsko taborišče Mauthausen. Tudi 
mož pokojnice je moral z doma in je v 
Rusiji služil kot vojak tujim intere
som.

Tako je Cimperčeva mati sama z 
otroci ostala na domu in trdo delala 
za vsakdnaji kruh. A dobra mati je s 
potrpljenjem prenašla gorje, ostala 
zavedna in po svojih močeh pomagala 
še drugim revnim ljudem. Tudi ko se 
oglasile strojnice pri Apovniku in so 
umirali partizani, ni izgubila upanja v 
lepši čas.

Po vojni sta imela s svojim možem 
veliko razumevanja, da je na njiho
vem zemljišču ZKP lahko postavila 
spomenik padlim partizanom Dom
nove čete. Rada je zahajala k njem in 
se spominjala vseh tistih, ki so umirali 
v gozdovih ali v kacetih.

Skromna in tiha mati je vedno žele
la, da bi bil mir, da na Vrhu na Kom- 
lju nikdar več ne bi bilo vojne in 
trpljenja. V zadnjem času pa je bila 
priklenjena na posteljo in smrt jo je 
rešila, daje končala to trpečo življenj
sko pot in legla k trajnemu počitku.

Svojcem izrekamo naše iskreno 
sožalje.

ikej
Študijski oder Beijak:

Konkurz preprečen!
Študijski oder Beljak (Studio- 

biihne Villach) se je rešil stečaja in bo 
lahko spet nadaljeval svojo dejav
nost. Že jeseni naj bi bila v beljaški 
gledališki kleti nova uprizoritev.

To razveseljivo novico je v sredo na 
posebnem razgovoru z novinarji spo
ročil novi vodja študijskega odra, 
Alfred Meschnigg. S pomočjo gleda
liške bančne inštitucije (OCI), dežele 
Koroške in mesta Beljaka so porav
nali dolg približno 50 upnikom ter 
primanjkljaj v višini 1,4 milijona šilin
gov.

Meschnigg je nadalje predstavil 
novi organizacijski koncept odra. 
Nadaljevali bodo delo tako s poklic
nimi gledališkimi igralci kakor tudi z 
ustaljeno (amatersko) ekipo študij
skega odra.

Tudi na vsebinski ravni namerava 
novi ,stari' vodja (- Meschnigg je bil 
vodja beljaškega študijskega odra že 
od ustanovitve do leta 1981 -) nada
ljevati dosedanje delo: prikazati 
reprezentativen izsek (dramske) lite
rature, upoštevati avstrijske sodobne 
avtorje ter kdaj pa kdaj izvesti tudi 
kak odrski eksperiment.

Glede sporeda je Meschnigg dejal, 
da načrtuje uprizoriti sodobna in 
aktualna, a koroški publiki še nepo
znana dela avtorjev, kot so to Botho 
StrauU, Athol Fugard, Gert Heiden- 
reich, Fe!ix Mitterer in Franz Xaver 
Kroetz. Režirali bodo Manfred 
Lukas-Luderer, Wa!ter Czaschke, 
Christoph Bruck in tudi Meschnigg 
sam.

Stanje v četrtek 9. julija 1987.
Za 100 dinarjev dobite 1.70 šil.
Za 100 dinarjev plačate 2.30 šil.
Za 100 lir dobite 0.945 šil.
Za100 lir plačate 1.005 šil.
Za 100 mark dobite 693.85 šil.
Za 100 mark plačate 710.15 šil.

REMBETtKO

,,Kot po!ž in hišica ..
Hiša in človek sta nerazdružljivo povezana. Kot polž in njegova hišica. Tega 

se sodobna arhitektura vedno spominja. Vendar tega v zadnjih stoletjih veči
noma niso upoštevali. Prav posebno v mestih ne. Brezobrazno poenotene 
zgradbe še naprej uničujejo staro krajevnim potrebam prikrojeno arhitekturo.

To posiljevanje narave z betonom, uničevanje domače arhitekture in osme- 
lost posameznika v današnjem svetu, so teme, ki jih v svoji prvi razstavi obde
luje Toni Reichman iz Zeluč pri Bilčovsu. Študent arhitekture razstavlja tre
nutno svoje fotografije, fotomontaže in preslikane slike Pri Joklnu v Celovcu. 
Njegovo odprtje razstave pa je uokviril Janez Gregorič z odlično zaigranimi 
skladbami na kitari.

na turneji po Avstriji
V začetku tega stoletja so bili prisiljeni 

zapustiti domovino v Mali Aziji. Zaradi 
napetosti med narodnostima so morali 
torej Grki zapustiti Turčijo. Spremljala jih 
je glasba, samostojna po značaju, ki jo je 
Evropejcem v zadnjih letih najbolje pred
stavil istoimenski film ..Rembetiko".

Njihova glasba ima nekaj skupnega z 
glasbo Alexisa Zorbasa, vendar presega 
njene okvire. Razvila se je v glasbo ..tujcev 
v lastni domovini", kajti tudi v novi domo
vini Grčiji so živeli ob robu družbe. 
Glasbo tipa rembetiko primerjajo s 
črnskim bluesom in latinskoameriškim 
tangom, kajti skupine, ki jo igrajo, skušajo 
posredovati čustvo, ki je mednarodno. 
Dodatni čar obstaja v zlivanju kultur. Sku
pino „Lakis & Achsvach", ki se je prejšnji 
četrtek na svoji avstrijski turneji ustavila v 
celovški kutlurnitaberni Pri Joklnu. pred
stavlja prav to zlivanje kultur: sestavljajo 
jo namreč Grki, Turki, Kurdi in Avstrijci. Toni Rciclnmmn pred tremi fotomontažami.
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Novo knjižno deio Pavie Rovan
Pisateljico Pavlo Rovanovo po

znano po njeni povesti Kje so tiste 
stezice, ki smo jo v našem listu pred 
leti objavljali v nadaljevanjih. Tam 
opisuje ljubezen dveh mladih ljudi, ki 
živita na dvojezičnem ozemlju in tako 
spoznavata slepo šovinistično mrž- 
njo, ki posega tudi v njuno življenje in 
celo ovira uresničitev zakonske zve
ze. Pavla Rovan poleg proze piše tudi 
poezijo; pred nedavnim je izdala 
svojo drugo pesniško zbirko.

Katalog
Velikovška knjigarna Magnet je 

pravkar izdala katalog svojih knjižnih 
zalog z naslovom „Literatur aus 
Karnten". Pri tem gre za koroško 
književnost, iz 19. in 20. stoletja, z 
mnogimi redkimi knjigami, pa tudi 
knjigami sodobnih pesnikov in pisa
teljev. Med njimi so kupcu na voljo 
tudi knjižne izdaje koroških sloven
skih avtorjev kot so Lipuš, Januš, 
Kokot, Messner in drugi. V antikva
riatu ima knjigarna tudi antologije 
koroško-slovenske književnosti in 
druge knjižne raritete, ki jih v splošni 
prodaji ni več mogoče kupiti.

Knjigarna Magnet bo po enajstih 
letih spet izdala koledar s slikami 
Wernerja Berga; izšel bo za leto 1988. 
Naročite ga lahko že zdaj, saj bo v 
prednaročilu imel ugodnejšo ceno.

Naslov njene zbirke je Odmevi in je 
harmonično nadaljevanje njene 
pesniške izpovedi iz knjige Pozabljeni 
listi. Erna Muser je na zavihku zbirke 
o poeziji Pavle Rovan med drugim 
zapisala: „... pesmi zbirke Odmevi 
odsevajo oziroma so odmev pesničine 
miselne in čustvene sedanjosti, naj
večkrat boleče prizadete in obtožujo
če, nekako razočarane in zagrenjene 
glede na čas, ki nam je prinesel veliko 
hudega, čeprav je veliko obetal. Šele 
obe zbirki skupaj bosta v celoti pred
stavili beročemu občinstvu pesničino 
sožitje s svetom in z ljudmi v tem sve
tu. To namreč ni samo izpovedna 
poezija, ampak tudi „povedna" (in 
hkrati dokumentarna), poezija, ki 
ima zlasti preprostejšim bralcem 
veliko povedati."

In res Pavla Rovam ima kaj pove
dati tudi nam, zato nam je svojo 
zbirko poslala s sledečim posvetilom: 
„Vsem Vam, ki še utrjujete slovensko 
besedo - ob naši zibelki - pošiljam 
tople pozdrave." Poglejmo, kako 
pesnica zapoje v pesmi Sanje o miru: 
Vrtinci nasilja / z vseh celin / preplav
ljajo svet, / s krvjo oblit./ Topla misel 
je cvet / na padlih grob, / odsev hrepe
nenja, / solza spomina, / želja po miru 
/in vseh-DOMOVINA.

Želeti je, da bi se ob pesmih Pavle 
Rovanove ustavili tudi naši ljubitelji 
poezije. Zbirko Odmevi lahko naro
čite v knjigarni „Naša knjiga" v 
Celovcu.

Prireditve na razvaiini Bekštanj

V času od 9. julija do 23. avgusta 
letos na razvalini gradu Bekštanj 
potekajo oz bodo potekale zanimive 
prireditve mednarodnega značaja. 
Naj v začetku poudarimo, da gre za 
nastope vrhunskih ansamblov vseh 
zvrsti od moderne preko vokalne in 
instrumentalne glasbe ter gledaliških 
predstav. Vstopnice za posamezne 
predstave so (po 200 do 250 šil.) v 
predprodaji pri blagajni in pri koro
ških potovalnih agencijah.

Tako bodo v navedem času med 
drugim gostovali Slovenska filharmo
nija (12. julija), Mireille Mathieu (22. 
julija), Dunajski dečki - Wiener San- 
gerknaben (23. julija), Romunska 
folklora (6. avgusta), Jose Carreras 
(15. avgusta); niz prireditev pa bo 
zaključila Madžarska filharmonija. 
Pri tako obsežnem programu so 
možne tudi spremembe, pravico do 
tega si prireditelj tudi pridržuje.

Prof. Fabjan je z zadovoljstvom sledil nastopu svojih varovancev

V okviru giasbene šoie - nova generacija
zborovodij

Glasbena šola je ob koncu 
letošnjega šolskega leta priredila 
po vsem dvojezičnem ozemlju 
zaključne koncerte, na katerih so 
učenci pokazali, kaj so se v teku 
leta ob pomoči strokovnih učite
ljev naučili na področju glasbe oz. 
igranja z inštrumenti. O teh dokaj 
uspešnih prireditvah smo v našem 
listu že obširno poročali.

Da je v okviru glasbene šole 
potekal tudi tečaj za zborovodje, 
je bilo širši javnosti manj znano. 
Tedensko je na Koroško prihajal 
tudi prof. Matevž Fabjan iz Ljub
ljane in mlade učence 1. letnika 
učil dirigiranja. Sadove njego
vega dela smo lahko videli na 
zaključnem koncertu glasbene

Razstava
V Moderni galeriji Dominikan- 

sekga samostana v Kremsu poteka do 
30. avgusta 1987 skupinska razstava 
del likovnih umetnic, žensk torej, ki 
so se združile in s svojimi novimi stva
ritvami stopajo v javnost. Razstav
ljajo nova dela moderne likovne sme
ri.

Med njimi je tudi naša rojakinja, 
akademska slikarka Zorka L-Weiss, 
ki danes sodi med vodilne predstav
nike avstrijske moderne umetnosi. 
Če so se ženske umetnice znašle na 
skupni razstavi, ne pomeni, da se 
ograjujejo od svojih moških kolegov. 
Traude Hansen je s tem v zvezi našla 
pravi odgovor: kvalitetna umetnost 
ne dopušča vprašanja po spolu.

Markovičeve freske v Dobu pri Logi vasi
V Dobu pri Logi vasi na nekda

njem Vištrovem posestvu stoji 
kapela, ki predstavlja, lahko bi 
rekli, „mini galerijo" Markoviče
vih fresk. Po tragični smrti zad
njega Vištra, ponesrečil se je s trak
torjem, je posestvo popolnoma 
propadlo - skedenj so že podrli, 
hiši pa preti ista usoda. Ohanjena 
je samo še kapela, katero je znotraj 
in zunaj leta 1889 poslikal znani 
koroški slovenski akademski slikar 
Peter Markovič iz Rožeka. Koro
ški Slovenci še posebno pa Rože- 
čani smo zelo ponosni na tega 
umetnika in zato tudi ni čudno, da 
so rožeški prosvetaši takoj po vojni 
ustanovili svoje prosvetno društvo, 
in mu dali ime Peter Markovič. To 
društvo se danes zelo prizadeva, da 
bi Markovičeve stvaritve ostale 
ohranjene, oziroma ne bi prišle v 
pozabo. Znano je, da so Markovi
čeva dela zelo cenjena zlasti v Slo
veniji in na Hrvaškem, kjer je posli

kal celo vrsto cerkva. Tudi rožeško 
cerkev so krasile njegove slike, 
vendar se je po zadnji vojni zgodilo

Slika spredaj v notranjosti kapele.

nekaj nepopisnega - njegove slike 
so prebelili in s tem uničili delo 
domačega umetnika. Kar so si 
takrat odgovorni pri škofijstvu 
dovolili, ni samo skrajno nekultur
no. marveč velik škandal.

Pa ostanimo pri privatni Vištrovi 
kapeli, ki nam je ostala ohranjena. 
Skupno jo krasijo štiri freske, tri 
znotraj, ena zunaj na pročelju 
kapele. Posebno zanimiva je freska 
levo v notranjosti, ki prikazuje 
Vištrovo domačijo, ki jo varujeta 
dva svetnika. Čeprav so freske 
stare že skoro 100 let, so zelo dobro 
ohranjene in so prava poslastica 
Markovičevih stvaritev. Opusto- 
šeno Vištrovo domačijo je pred 
kratkim kupil na Dunaju živeči 
koroški rojak, za katerega zrno 
prepričani, da bo z velikim spošto
vanjem in ljubeznijo skrbel za 
ohranitev kapele oziroma dragoce
nih Markovičevih fresk.

L.U.

šole v Šmihelu, kjer so Milena 
Kernjak, Irena Brežjak, Sonja 
Kuchling, Joži Pack in Albert 
Krajger nastopili kot dirigenti in 
pevci. Čeprav smo nekatere 
izmed njih poznali že po njihovi 
občasni dejavnosti pri domačih 
zborih, smo ob nastopu v Šmihelu 
takoj spoznali, da so urili pod 
strokovno roko. Samozavest, s 
katero so dirigirali, je potrdila, da 

-so se znebili negotovosti, zato ni 
bilo nepotrebnega mahanja, 
ampak strokovno vodenje pesmi 
oz. zbora.

Vemo, da je to šele začetek in 
da bo pot do kvalificirane uspo
sobljenosti še dolga, toda v Šmi
helu smo videli, da vloženo uče
nje ni zaman. Teh pet mladih zbor 
rovodij nam brez dvoma daje 
upanje, da med zborovodji raste 
nov rod, ki bo doprinesel k temu, 
da slovenska pesem na Koroškem 
ne bo utihnila, da bodo nadalje
vali z izročilom Kernjaka, Hart
mana, Sprucka in drugih znanih 
mož naše pevske kulture. Uživali 
smo tudi ob ubrano zapetih 
pesmih, ki so jih dekleta in fantje 
(Irena Brežjak, Milena Kernjak, 
Sonja Kuchling, Erika Muri, Sigi 
Kolter, Albert Kraiger, Pepe 
Krop, Josef Pack) zapeli pod vod
stvom mladih dirigentov.

Prof. Fabjan je menil, da bi 
morali zdaj svoje teoretično zna
nje izpolnjevati v praksi, torej ob 
delu z zborom, kar bo doprineslo 
k še bolj učinkovitem nadaljeva
nju 2. letnikazborovodske šole.

Na dopustu
je med 12. 7. in 25. 7. praktični zdravnik 
dr. Franc Wutti iz Borovelj.

Slovenski oktet gostoval v Beljaku

Na koncertu, ki je potekal prejšnji 
petek v okviru svečane otvoritve 
novega mostu Alpe-Jadran v Belja
ku, je sodeloval tudi Slovenski oktet. 
Z izvajanjem popularnih skladb

vokalne glasbe, je svetovno znani 
ansambel izzval med občinstvom naj
več navdušenja, in s tem doprinesel k 
izrednemu uspehu koncerta z medna
rodno udeležbo.

Hrdiicka razstavlja v Osojah
Znani avstrijski kipar in vsestran

ski umentik Alfred Hrdlicka razstav
lja na dvorišču osojskega samostana. 
Razstavo, ki poteka v okviru Carint- 
skega poletja, je preteklo nedeljo 
otvorif deželni glavar Wagner in 
naglasil velik doprinos Hrdlicke k 
sodobni avstrijski upodabljajoči 
umetnosti. Hrdlicka, ki uživa velik

sloves tudi v mednarodni javnosti, 
razstavlja tri bronaste skulpture.

S svojo odsotnostjo pri otvoritvi je 
Hrdlička povzročil nejevoljo. Kot je 
znano, je letošnjo Koroško poletje 
odprl državni predsednik Wa)dheim, 
Hrdlicka pa je s tem izrazil svoj pro
test zoper njega, ki bi kot predsednik 
moral, kot meni, odstopiti!
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Visoka tehnologija s Koroške
V hotelu Korotan nastaja vadbeni center 

za visoko tehnoiogijo
Do teta t988 naj bi v postopju 

hoteta Korotan v Ribnici ob Vrbskem 
jezeru nastal vadbeni center za raču
nalnike in visoko tehnotogijo. Pred 
kratkim sta podjetji SYPROP s sede
žem v Cetovcu in tD-Computers (Is-

Računatnik ..Trident" je mini-računatnik 
z visoko ileksibiinostjo. fma široko 
ponudbo pomniinikov za komunikacijo, 
programe za grafiko in druge speciaine 
naioge. Uporabijajo ga na področjih 
znanstvenih raziskav pisarniške komuni
kacije, v iaboratorijih, pri nadzorovanju 
industrijske proizvodnje itd.
TRfDENT omogoča tudi dostop do siste
mov !BM, OEC in UN!X.

kra-Detta) s sedežem v Cetovcu in 
Šentjakobu ustanovili detovno skup
nost, ki naj bi razvijata in na trgu 
ponujata visokotehnotoške izdetke in 
naprave, ki stonijo na računatnikih. 
Ta detovna skupnost detuje v obtiki 
inštituta (Caa-Institut) in ima svoj 
sedež v postopju hoteta Korotan v 
Sekiri.

Konec junija se je ta inštitut pred
stavi) s cetodnevno prireditvijo na 
koroški trgovski zbornici, kjer so pre
davati sodetavci obeh firm iz Zvezne 
repubtike Nemčije, Angtije, Itatije, 
Jugostavije in Švice. Navzoči pa so 
biti tudi zastopniki zveznih ministr
stev, koroške dežetne vtade, cetov- 
škega magistrata, zvezne obrtne 
zbornice, trgovske zbornice ter uni
verz.

Z inštitutom in vadbenim centrom 
v Sekiri bosta podjetji Svprop in ID- 
Computers skušati povečati svojo 
gospodarsko storilnost. Skupno 
bosta razvijati in projektirati pro
dukte in sisteme na etektronskem in 
računatniškem področju, pridobivati 
kupce v Avstriji in tujini. Med drugim 
bo Caa-Institut imet težišče na raču- 
natniških grafikah. Razvit pa bo tudi 
druge dejavnosti, in se skušat udete- 
žiti pri skupnem evropskem tehnoto- 
škem projektu EUREKA.

Srečanje
s!ovenskih izseljencev

V soboto je bito v Škofji Loki tradicionalno vsakoletno srečanje stovenskih 
izseljencev, ki so ga tetos poimenovati v ..Srečanje v moji dežeti". Na njem so 
se zbrati števitni Slovenci, ki so odšti iz svoje domovine s trebuhom za kruhom 
in sedaj živijo v drugih evropskih državah, v Ameriki ati Avstratiji. Nekateri 
so s seboj pripeljati tudi otroke in vnuke, da jim pokažejo, kje so doma.

Srečanje, prej imenovano ..Izsetjenski piknik", je pritožnost, da izseljenci 
izkažejo, kako ohranjajo stovenski jezik in stovensko kutturo. To vetja še 
posebno za stovensko pesem, ki jo skrbno negujejo iz roda v rod. Tudi na leto
šnjem srečanju so nastopiti pevski zbori stovenskih izseljencev iz različnih 
detov sveta. Zboru Zarja iz Ctevetanda v ZDA so ob tej priložnosti podetiti 
posebno priznanje Zveze kulturnih organizacij Slovenije za njegovo 70-tetno 
negovanje stovenskega izročita med rojaki po svetu.

Srečanje je organizator, Slovenska izveljenska matica, tetos nekotiko dru
gače pripravit kot prejšnja teta. Več poudarka je bito na kutturni dejavnosti. V 
okviru te so v etnografskem muzeju na toškem gradu odprti zbirko ..Bata na 
Stovenskem", v kapucinskem samostanu pa kapucinsko knjižnico. Pripraviti 
so tudi promenadni koncert in večer toških podoknic.

Sicer pa tudi tokrat ni manjkato narodnih noš in nageljnov ter tepo okraše
nih kočij, s katerimi so goste prepeljati na grajski vrt. Tam je bito popotdne 
veseto rajanje, kjer so se med stovenske izseljence pomešati njihovi sorodniki 
in znanci v domovini ter števitni domačini.

L. S.

Skozi Siovenijo 
bodo zgraditi avtocesto

Te dni, ko seje začeta gtavna turistična sezona, seje promet na najpomem
bnejših cestah v Sloveniji močno povečat. Zgostite so ga kotone motoriziranih 
turistov, med katerimi prevtadujejo tujci. Prometna gneča pa ni te postedica 
precej večjega števita vozit ampak tudi razmeroma ozkih in manj propustnih 
cest.

V Stoveniji so v zadnjem obdobju zgraditi razmeroma mato avtocest. Širitev mreže 
sodobnih cest je napredovata precej počasneje kot je naraščal promet, zato je prometna 
gneča iz teta v teto večja. Kot pa sedaj kaže, se bodo razmere na stovenskih cestah ven
darle začete hitreje izbotjševati. S tem, ko je zvezna vtada v Beogradu sktenila, da se z 
tetošnjem letom det cene za bencin posebej zbira za gradnjo najpomembnejše jugoslo
vanske ceste od Karavank do Gevgelije na meji z Grčijo, so se namreč tudi za ceste v Sto
veniji investicijske možnosti precej izboljšate.

Od omenjene osrednje jugostovanke ceste, ki je dotga ) t77 kitometrov, poteka skozi 
Stovenijo 184 kilometrov. Večji det te je običajna dvopasovnica. Zaradi tega so na tej 
cesti zaradi neprevidnega prehitevanja neučakanih voznikov razmeroma pogoste pro
metne nesreče. To vetja še posebno za tako imenovano dotenjsko cesto, to je odsek med 
Ljubtjano in odcepom za Novo mesto, kjer je zaradi ktancev in številnih tovornjakov 
promet zelo upočasnjen . česar mnogi vozniki ne zdrže in se spustijo v tvegano prehite
vanje.

V avtocesto je slovenski del gtavne jugostovauske ceste razširjen le na dolžini 25 kito
metrov, in sicer na odseku Kranj-Ljubljana ter zahodne ljubljanske obvoznice. Po ome
njeni odločitvi vlade o zbiranju denarja posebej za cesto skozi Jugoslavijo pa so v Ljub
ljani pripraviti načrte za nadaljnjo posodobitev te ceste. Ti predvidevajo, da bi v petih 
tetih zgradili vse manjkajoče dele avtoceste od predora pod Karavankami do Bregane 
na meji s Hrvaško. Po terminskem planu bodo najprej zgraditi odsek od Šmarja do 
Višnje gore v dotžini )2 km. Nato bodo prišli na vrsto odseki Matence-Hrastje (51 km), 
Hrušica-Kranj (44 km). Hrastje-Bregana (54 km) in Šentvid-Koseze v Ljubljani (3 km). 
Vsi naj bi bili narejeni do sredine leta 1991. torej do takrat, ko naj bi steke) promet skozi 
karavanški predor.

V Sloveniji so se načrtov, ki obetajo, da ta del Jugostavije ne bo postat vse botj osam
ljen otok sredi evropskih prometnih tokov, razveselili. Vendar pa so hkrati ostali 
nazaupljivi pri napovedih, kdaj se bodo uresničiti. Pri dosedanjem uresničevanju cestnih 
načrtov imajo namreč preveč štabih izkušenj, nazadnje prav s karavnškim predorom, 
skozi katerega bi se morati po prvotnih načrtih sedaj že voziti.

Lado Stružnik

Kaj bo z glasbeno šo!o?
Po dražbi na Dunaju naj dobrodelni koncert 

pomaga iz finančne zadrege
Vodstvo Gtasbene šote rta Koro

škem pripravtja še dve akciji za reše
vanje težavnega finančnega položaja. 
Po izvedbi dražbe umetnin avstrijskih 
in stovenskih umetnikov trenutno 
uprava šote razpošilja pisma števil
nim podjetnikom in privatnim ose
bam, naj s finančno podporo po tast- 
nih zmogljivostih pomagajo zagoto
viti deto te ustanove. Za 14. avgusta 
pa načrtujejo v Globasnici veliki 
dobrodetni koncert.

V pismu obrtnikom in podjetni

kom je med drugim zapisano, da tre
nutno obiskuje šoto 316 učencev, da 
pa je šota zaradi visokih stroškov v 
statni finančni zadregi. Starši tahko s 
šotnino pokrijejo te 30% vseh stro
škov. Zaman pa so vse prošnje pri
stojnim deželnim in državnim obla
stem. Položaj je tako resen, da obseg 
delovanja v jeseni sptoh še ni zagotov- 
tjen!

Vsak naj po svojih močeh podpre 
gtasbeno šoto. Tudi bratci našega tista 
ste naprošeni Denarno podporo

tahko prenakažete na kto. štev.: 
103030467, Posojitniea Cetovec.

Sestavni det podporne akcije pa je 
tudi dobrodetni koncert domačih in 
mednarodno znanih narodno zabav
nih ansambtov, ki bo v petek 14. 
avgusta pri Šoštarju v Globasnici. 
Svoje sodelovanje so med drugim že 
obljubiti ansambli: Stovenija, Mare- 
ta, Gorjenci, Vita Muženiča, Štirje 
Kovači, Rendezvous, Energija, Pla
ninski sekstet, Korenika in Originat 
fideten Rosentater (Rožanski fantje).

Odlikovanje Janezu Weissu 
in zboru „Zarja"

„Pomniki" 
predstavljeni 
v Ljubljani

Zveza koroških partizanov je prejšnji 
četrtek predstavita novi zbornik partizan
skih spomenikov tudi na sedežu Republi
škega odbora Zveze borcev v Ljubtjani. 
Zbornik z nastovom ..Padtim za svobodo - 
Pomniki protifašističnega boja na Koro
škem" je bil že pred tedni predstavljen tudi 
v Cetovcu.

Napisan je dvojezično - stovensko, 
nemško - in je pomemben prispevek k pol- 
pretekh zgodovini koroških Slovencev. 
Predstavljenih je vseh 50 partizanskih spo
menikov, ki stojijo na pokopališčih in dru
gih krajih, kjer so se dogajata nacistična 
grozodejstva. Knjiga je važen dokument 
antifašistične borbe na Koroškem in 
zavrača vse ztonamerne trditve, češ da ni 
jasno, kje so Slovenci živeli oz. živijo.

Zbirka obsega 219 strani in stane 320.- 
šitingov. Dobite jo v knjigarni „Naša knji
ga".

Ob Dnevu borca so se v Stoveniji in vsej 
Jugoslaviji spomniti na dogodke iz narod- 
noosvoboditne borbe. Odprti so nove 
infrastrukturne in gospodarske objekte, 
odkriti spomenike, največ ljudi pa se je 
zbrato v krajih, kjer se bite za časa NOB 
naj večje bitke. Osrednja stovenska pro- 
stava je bila v Novi vasi na Btokah, kjer so 
hkrati proslavili 45. obletnico ustanovitve 
Notranjskega odreda.

Dne 3. julija 1987 je Republiški odbor 
Zveze borcev NOB Stovenije odtikovat 
vrsto zastužnih ljudi s plaketo Zveze zdru
ženj borcev NOV Jugoslavije. Nagrajen
cem, med katerimi je šest posameznikov 
in po ena organizacija iz Avstrije in Itatije, 
je plakete za ohranjanje in razvijanje tradi
cij NOB podetit predsednik stovenskih 
borcev Bogo Gorjan.

Med nagrajenci je bil tudi član gtavnega 
odbora Zveze koroških partizanov tov. 
Janez Weiss, ki je za časa narodnoosvobo- 
ditne borbe mnogo doprinese) v partizan
skem in ostalem antifašističnem gibanju 
na Koroškem.

Istočasno je bit odtikovan tudi mešani 
pevski zbor „Zarja" iz Žetezne Kapte, saj 
sta se za časa vojne dve tretjini zbora pri- 
ktjučiti osvoboditnemu gibanju, ostati det 
pa je aktivno sodetovat s partizani. Iz vrst 
zbora so se razviti merodajni borci tega 
predela Koroške. Preživeti borci in ostati 
čtani „Zarje" pa so takoj po vojni poživiti 
in pomtaditi društvo.

Iščemo travnike 
za ovčjerejo

Preko poletja bomo z našo ovčjo čredo 
na ptanini v btižini GroBgtocknerja.

Kasneje se nameravamo presehti na 
južno Koroško. V ta namen iščemo trav
nike (20 - 30 ha) v dotini za 450-gtavo 
čredo (od konca oktobra do začetka 
decembra). Vse informacije sporočite po 
pošti na nastov:
Longo Mai. Lobnik 16, 9135 Žetezna 
Kapta ali po tetefonu 0 42 38 / 558.

Ansambel „Drava" 
snema prvo kaseto!
Že dotgo smo čakali na prvo kaseto ansambta 

„Drava" iz Borovelj. Letos se je Stovenska prosvetna 
zveza odtočita, da končno uresniči žetjo ansambta in 
ljubiteljev. Ansambet ..Drava" bo torej izdat svojo 
prvo samostojno kaseto.

Šentprimoški kutturni dom se je v ta namen spre
menit v pravi studio, saj je prišet znani snematec Utti 
Goebet z Dunaja s cetotno napravo, seveda pa tudi z 
vsem svojim znanjem, ki si gaje pridobit, ko je bit naj
prej odgovoren za cetotno ozvočenje pri Vienna Art 
Orchestru, nato pa snematec skorajda vseh znanih 
avstrijskih skupin in naprednih popevkarjev. In 
„Drava" je posneta dvanajst pesmi iz svojega reper
toarja; pesmi iz časa turških vpadov, stovenskega 
narodnega preporoda, iz časa trpljenja Stovencev v 
nacističnih taboriščih pa tudi pesmi o sociatnih in 
narodnih krivicah današnjega dne. Kaseta bo na raz- 
potago nekje okrog konca teta.

Pravtako so snemati tudi mtajši mtadinski zbor 
SPD Danica iz Šentprimoža, pevsko-instrumentatna 
skupina KPD Žvabek ter mtadinski zbor iz Bitčovsa, 
ki naj bi skupno ohtikovati kaseto pesmi Lenčke Kup- 
perjeve.



Pozor, kuMurni bus spet prihaja!
Kulturni bus spet prihaja. Tokrat 

smo ga prvikrat zagledali v Celovcu 
na Novem trgu. Bogato opremljena 
knjižna polica, razstava o zgodovini 
Slovencev na Koroškem od včeraj 
do danes (vključena je tudi doku
mentacija o trenutnem šolskem 
konfliktu) in transparenti takoj zbo
dejo v oči. Na kratko smo se pogo
varjali z Lotte Weinberger in 
Gabrijelom VVuttijem, ki ga letos 
spremljata.

Obadva sta tudi lansko leto že 
sodelovala. Okoli petinštirideset- 
krat sta bila z busom na podeželju, 
v dvojezičnih občinah, turističnih 
centrih in na kulturnih prireditvah. 
Tudi za letos je v juliju, avgustu in 
septembru načrtovanih okoli 60 
akcij. Organizatorji se ponavadi že 
poprej zmenijo s prireditelji lokalnih 
prireditev ali z občinskimi organi za 
dovoljene, potem pa na teh mestih 
postavijo razstavo, knjižno polico 
ter nudijo zainteresiranim ljudem 
informacije o kulturnem in zgodo
vinskem obeležju slovenske 
narodne skupnosti na Koroškem. 
Ponavadi pri tem nimajo težav, kdaj 
pa se kajpada tudi zgodi, da komu 
tak nastop ni pogodu. Lansko leto 
na primer v Millstadtu niso dobili 
dovoljenja za kacijo.

Za letos poleti so predvidene tudi 
informacijske prireditve v počitni
ških taborih, ki jih imajo avstrijske 
mladinske organizacije ob koroških 
jezerih. Na pobudo zainteresiranih 
krogov se bo bus v septembru 
odpeljal celo v Salzburg. „Včasih 
smo beležili tudi negativne reakcije 
...", sta dejala Lotte in Gabrijel. 
„Kdaj pa kdaj se je ob našem

„Mntat7to natnena sta//; o e/i.skui;- 
rttfi s .starimi nacisti - posredovati 
bočetno avstrijskem;/ in tnjema 
gosta znanje //; dober vtis o nas; 
narodni sknpnosti, /d jo ttradna 
deze/na po/itiku a; fttri.sfietn; 
rek/arna zarrrsfao izrivata iz koro
škega vsakdana."

nastopu takoj zbralo nekaj pre
težno starejših ljudi. Na primer v 
Celovcu. Ni jim bilo prav, da smo 
stali sredi mesta in opozrajali nato, 
da živi v deželi tudi slovenska manj
šina. Njihovo agresivno nastopanje 
in zmerjanje je kajpada privabilo k 
našemu busu le še več ljudi, in 
radovednost udeleženih poslušal
cev in mnogih letoviščarjev se je

pomešala še z začudenjem nad 
početjem razburjenih domačinov, 
ki so mislili, da morajo braniti svoj 
domači Celovec pred .slovenskim 
busom'."

„Taki ljudje se s svojim netole
rantnim ravnanjem sami diskvalifi
cirajo", sodi o tem pripetljaju Gabri
jel, „saj informacijski bus nikomur 
ne nudi niti najmanjšega vzroka za 
napadanje. Če to kdo kljub temu 
počenja, pade jasnoda naj slab 
vtis, to pa opažajo tudi drugi ... 
Neprijetno je že, če imaš nehote ob 
strani kakega večnovčerajšnjega 
kričača - najbolje je, sploh se ne 
brigati zanj. Saj nimamo namena 
stalno diskutirati s starimi nacisti, 
naš cilj je, posredovati avstrij
skemu in tujemu gostu, a tudi slabo 
seznanjenemu nemškogovore- 
čemu sodeželanu informacije o 
naši narodni skupnosti, ki jo tako 
uradna deželna politika kakor tudi 
turistična reklama zavestno izrivata 
iz koroškega vsakdana. Pod tem 
vidikom naše dejavnosti niti ne poj
mujemo kot politično delo, marveč 
v prvi vrsti kot kulturno poslanstvo 
- saj polnimo tako rekoč tisti 
duhovni in kutlurni vakuum, ki 
nastaja v naši deželi po zaslugi dru
gih..."

3M3aMgMMt SM 
VMUHMRJMV

To so sodelavci akcije .kulturni bus' (z leve): Rudi Vouk, Lotte VVeinber- 
ger in Gabrijel VVutti (na sliki manjka še četrti sodelavec Peter Štern). Rudi 
in Gabrijel študirata pravo na Dunaju; tam sta aktivna tudi v slovenskem 
študentskem klubu (eden je bil svojčas tajnik kluba, drugi pa predsednik). 
Prvi je doma v Dobrli vasi, drugi pa v Ločilu. Lotte je socialna delavka in 
absolventka celovške pedagoške akademije, živi v Celovcu in že dalj 
časa sodeluje v gibanju za enakopravnost koroških Slovencev. Vsi trije 
so tudi že v lanskem letu sodelovali pri kulturnem busu.
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! ^Petek, 10. 7.: 9.00 Poročita -

9.05 Srečni Luka. risanka -
9.30 Ruščina - 12.05 Notranje- 

potitični report - 14.20 Počitniški spored -
16.30 Oddaja za najmlajše - 17.05 Risanka -
17.30 Ana, Ciro in drugi - 17.55 Otrokom za 
lahko noč - 18.00 Slike iz Avstrije - 18.30 Mi, 
družinska oddaja - 19.00 Avstrija danes -
19.30 Čas vsliki-20.03 Šport-20.15 Nerazre
šeni kriminalni delikti -21.15 Poglej in ugani -
21.25 Anekdote po notah - 22.10 Mojstrska 
deta.
Sobota, 11. 7.: 9.05 Angleščina - 9.35 Fran
coščina - 10.05 Ruščina - 10.35 Pri svetlolasi 
Katarini, film -12.00 Spomini -13.05 Nilski kro
kodili - 13.35 Risanka - 13.45 Rapsodija v 
modrem (portret Gershvvina) - 16.00 Ostržek -
16.25 Širom sveta - 17.05 Jack Holdborn, 
serija - 18.00 Tedenski pregled sporeda -
18.25 Veselo v soboto -19.00 Avstrija danes -
19.30 Čas v sliki -19.55 Šport - 20.15 Cirkus - 
čarodej, živali in artisti - 21.45 Šport - 23.20 
Umetniki pomagajo Afriki.
Nedelja, 12. 7.: 13.55 Pragozd kliče, film - 
16.15 Lutkovna predstava - 17.25 Helmi, pro
metna vzgoja za otroke — 17.35 Klub seniorjev— 
18.25 Poglej in ugani - 18.30 Mi, družinska 
oddaja - 18.50 Loto, žrebanje - 19.00 Slike iz 
Avstrije -19.30 Čas v sliki -19.50 Šport - 20.15 
Ženska z ognjenimi kamni, film - 22.40 Sedem 
dni športa - 23.00 Nočni študio.
Ponedeljek, 13.7.: 9.05 Srečni Luka, risanka- 
9.30 Kulinarične novosti iz Avstrije - 10.00 
Angleščina - 10.15 Latinščina - 10.30 Gobe, 
franc, film - 12.00 Prva ljubezen in poročne 
zadeve - 14.20 Počitniški spored - 16.30 
Oddaja za najmlajše -17.05 V svetu divjih živali 
- 17.30 Opica v hiši - 17.55 Otrokom za lahko 
noč - 18.00 Stike iz Avstrije - 18.30 Mi, družin
ska oddaja - 19.00 Avstrija danes - 19.30 Čas 
v sliki - 20.15 Šport v ponedeljek - 21.08 Mojs
tri kuhajo-21.15 NastopvManhattenu-22.00
Tedaj - 22.05 Adam - Evin sin - 23.05 Arhitek
tura na razpotju.
Torek, 14. 7.: 9.05 Srečni Luka, risanka - 9.30 
Angleščina - 10.00 Latinščina - 14.20 Počitni
ški spored -16.30 Oddaja za najmlajše -17.05 
Čebelica Maja - 17.30 Oddaja z miško -17.55 
Otrokom za lahko noč -18.00 Slike iz Avstrije -
18.30 Mi, družinska oddaja - 19.00 Avstrija 
danes -19.30 Čas v sliki - 20.03 Šport - 20.15 
Zunanjepolitični report - 21.08 Poglej in ugani -
21.15 Dallas - 22.00 Shogun, nadaljevanka.
Sreda, 15. 7.: 9.05 Srečni Luka, risanka - 9.30 
Francoščina - 10.00 Latinščina - 10.30 Naša 
mala farma - 11.45 Kilimandžaro - 8000 kilo
metrov z železnico skozi Afriko-12.00 Risanka
- 14.20 Počitniški spored - 16.30 Lutkovna 
predstava -17.05 Risanka -17.30 Obalni piloti
- 17.55 Otrokom za lahko noč - 18.00 Slike iz 
Avstrije - 18.30 Mi, družinska oddaja - 19.00 
Avstrija danes -19.30 Čas v sliki - 20.15 Gospa 
Eve vara pri igranju, film-21.45 Pravi Dunajčan 
ne pogine - 22.30 Buddy v Afriki.
Četrtek, 16. 7.: 9.05 Srečni Luka, risanka -
9.30 Dežela in ljudje -10.00 Latinščina - 10.30 
Rože na Tirolskem, film -14.20 Počitniški spo
red - 16.30 Oddaja za najmlajše - 17.05 Naša 
gospa učiteljica -17.30 Črni konj -17.55 Otro-

SLOVENSKI VESTNIK
Izdajatelj in založnik: Zveza Slovenskih 

organizacij na Koroškem,
9020 Celovec. Tarviser StraBe 16. 

Uredništvo in uprava: 9020 Celovec, 
Tarviser StraBe 16
93 (0 42 22) 51 43 00-30/31/32/33/34 
Teleks 42 20 86 sndk a 

Glavni urednik: Ivan P. Lukan; 
uredniki: Andrej Kokot, Vinko VVieser, 
Andrej Mohar.

Tisk: Založniška in tiskarska družba z d. j.
Drava, Celovec - Borovlje.

Zastopstvo za Jugoslavijo:
ADIT-DZS. Kardeljeva c. 8/II, p.p. 171 
61000 Ljubljana.

kom za lahko noč - 18.00 Slike iz Avstrije - 
18.30 Mi, družinska oddaja - 19.00 Avstrija 
danes -19.30 Čas v sliki - 20.03 Šport - 20.15 
Najboljši prispevki iz musikantenštad)a-21.50 
Asfalt, film - 23.25 FBI, serija.

vanke - 20.55 Zgodovina izumov: izumi za 
vsakdanje življenje, 1. del dokumentarne serije 
- 21.50 Dnevnik - 22.05 Poletna noč - Ciklus 
Clauda Chabrola: Nezvesta žena, francosko- 
italijanski film.

AVSTRtJA 2

Petek, 10.7.: 16.25 Luč pravič
nih -17.15 Streha Afrike, doku
mentacija - 18.00 Ta teden se 

je zgodilo - 18.30 Kobra, prevzemite, 19.15 
Tedaj -19.30 čas v sliki - 20.03 Novo v znano
sti - 20.15 Žerjavi - poslanci bogov - 21.05 
Obrazi Evrope - 21.15 Čas v sliki - 21.35 Kul
turne novice - 21.45 Šport - 22.15 Hudič na 
kolesih, film -23.55 FBI, serija.
Sobota, 11. 7.: 15.25 Tedenski pregled spo
reda - 15.50 Bajni lažnjivec - 16.35 Tedaj - 
16.40 Drombuševi - 17.40 8. avstrijsko sreča
nje godb pa pihala - 18.25 Pan-ptium - 19.00 
Za prijatelje filma - 19.30 Čas v sliki - 19.55 
Novo v znanosti - 20.15 Koncert Gershwina - 
22.20 Umor na čebulnjem polju, film.

Nedelja, 12.7.: 9.05 Risanka -10.00 Cimbelina 
(po Shakespearu) - 12.55 Tedaj - 13.00 Dunaj 
- Berlin - 14.00 Športno popoldne - 18.25 
Poglej in ugani - 18.30 Brez nagobčnika -
19.25 Tedaj -19.30 Čas v sliki - 20.15 Kraj zlo
čina - 22.20 Hotel, serija - 23.05 En dolar za 7 
gruntarjev. film.

Sobota, 11.7.: 13.40-0.00 Teletekst-13.55 
Poročila - 14.00 Znak, ponovitev 1. dela otro
ške oddaje TV Sarajevo -14.30 Hatari, ameriški 
film -17.00 Španska državljanska vojna, 6. del 
dokumentarne serije - 17.30 Zagreb: Univer- 
ziada 87 - Plavanje, prenos - 19.00 Knjiga - 
19.10 Risanka - 19.24 Ne prezrite - 19.26 
Vreme - 19.30 Dnevnik - 19.50 Zrcalo tedna -
20.15 Igrani film: Zeppelin, angl. film - 21.55 
Dnevnik - 22.10 Poletna noč, Alo, alo, ang. 
humoristična serija, 6. del.

Nedelja, 12. 7.: 8.55 - 13.25 in 14.35 - 23.25 
Teletekst - 9.50 Poročila - 9.55 Živ žav: Smrkci, 
risanke - 10.50 Dolga bela sled, ponovitev 10. 
dela češkoslovaške nadaljevanke - 11.20 
Domači ansambli: Ansambel Ivana Ruparja -
12.00 Kmetijska oddaja - 13.00 Poklici: Sin, za 
kmeta se boš šolat - 13.20 Poročila - 14.50 
Paganini, 2. del sovjetsko-bolgarske nadalje
vanke - 16.00 Rensko zlato, nemški film -
17.25 Poročila -17.30 Zagreb: Univerziada 87: 
plavanje, prenos - 19.00 Kino - 19.10 Risanka 
-19.24 Iz TV-programov-19.26 Vreme -19.30 
Dnevnik - 20.00 R. Bogdanovski: Tretje obdo
bje, 3. de) nadaljevanke TV Skopje - 20.55 
Poletna noč - 21.00 Zdravo.

Ponedeljek, 13. 7.: 17.30 Kemija - 18.00 Lin- 
denstraBe - 18.30 Kobra, prevzemite - 19.15 
Tedaj - 19.30 Čas v sliki - 20.03 Novo v znano
sti-20.15 Podeželjski zdravnik-21.08 Mojstri 
kuhajo - 21.15 Čas v sliki - 21.35 Kulturne 
novice - 21.45 Šiling, gospodarski magacin -
22.05 Faraon, fillm.

Torek, 14. 7.: 16.45 Evropski narodni parki -
18.00 Vroči obkladki, mrzli polivi -18.30 Kobra, 
prevzemite - 19.15 Tedaj - 19.30 Čas v sliki - 
20.03 Novo v znanosti - 20.15 Made in Austria, 
kviz-21.08 Poglej in ugani-21.15 Čas v sliki- 
21.35 Kulturne novice - 21.45 Klub 2.

Sreda, 15. 7.: 17.00 Graditi, stanovati, živeti -
17.30 Dežela in ljudje - 18.00 Bill Cosbyjeva 
družinska drhal - 18.30 Kobra, prevzemite -
19.15 Tedaj - 19.30 Čas v sliki-20.03 Novo v 
znanosti-20.15 Peter Minich, portret-21.15 
Čas v sliki - 21.35 Kulturne novice - 21.45 
Kambodža - preporod - 22.30 Pozdravljamo 
Barbaro Stanwyck - 23.20 Benny Hiti.

četrtek, 16. 7.: 17.30 Doživetje tišine - 18.00 
Tukaj sem človek - 18.30 Kobra, prevzemite -
19.15 Tedaj - 19.30 Čas v sliki - 20.03 Novo v 
znanosti - 20.15 Notranjepolitični report -
21.15 Čas v sliki - 21.35 Kulturne novice - 
21.50 1 -2-X, nogomet in toto - 22.20 Klub 2.

LJUBLJANA

Petek, 10. 7.: 16.45 - 0.00 
Teletekst - 17.00 Dolga bela 
sled, 10. del češkoslovaške 

nadaljevanke - 17.30 Zagreb: Univerziada 87: 
Plavanje, prenos - 19.10 Risanka - 19.24 Ne 
prezrite -19.26 Vreme -19.30 Dnevnik - 20.00 
C. Bertolazzi: Lulu, 2. del italijanske nadalje-

Ponedeljek, 13. 7.: 15.50 - 0.00 Teletekst -
16.05 Poročila - 16.10 Šola tenisa - 16.20 
Radovedni taček: Kamen - 16.35 Pamet je 
boljša kot žamet, 2. oddaja - 16.40 Sedem 
stopnic do glasbe: Plašček za Barbaro - 17.00 
Zagreb: Unvierziada 87 - Plavanje, prenos -
19.00 Risanka -19.24 Iz TV-programov-19.26 
Vreme - 19.30 Dnevnik - 20.00 C. Duch - M. 
Thomas: Čigav otrok, 2. del avstralske nadalje
vanke - 21.00 Aktualno - 21.40 Dnevnik -
21.55 Poletna noč - Univerziada 87 - dnevni 
pregled.

Torek, 14. 7.: 16.35 - 0.00 Teletekst - 16.50 
Poročila - 16.55 Znak, 2. del - 17.25 Zagreb: 
Univerziada 87 - Plavanje, prenos - 19.00 
Risanka - 19.24 Iz TV-programov - 19.26 
Vreme - 19.30 Dnevnik - 20.00 R. Coutteure - 
F. Dupont-Midy: Bonboni na veliko, francoska 
drama - 21.30 Integrali - 22.10 Dnevnik - 22.25 
Poletna noč - Univerziada 87 - dnevni pregled.

Sreda, 15. 7.: 18.25 - 0.00 Teletekst - 18.40 
Poročila - 18.45 Pravljice iz lutkarskega vozič
ka: O Sabonjuni in njegovem pomočniku 
Sinarju - 19.10 Risanka - 19.24 Iz TV-progra
mov - 19.26 Vreme - 19.30 Dnevnik - 20.00 
Film tedna: Sovražnik ljudstva, ameriški film - 
21.50 Portret: prof. Drago Ulaga-22.20 Dnev
nik - 22.35 Poletna noč - Univerziada 87 - 
dnevni pregled - Videostrani.

Četrtek, 16. 7.: 18.20 - 0.00 Teletekst - 18.35 
Poročila - 18.40 Gradimo mesto živ-žav -
18.55 Dve plesni sliki - 19.10 Risanka - 19.24 
Ne prezrite - 19.26 Vreme - 19.30 Dnevnik -
20.00 Zabava vas Doris Dragovič - 20.45 Mau- 
passantove novele, 1. del francoske nanizanke 
-21.45 Dnevnik-22.00 Poletna noč-Univer
ziada 87 - dnevni pregled - Videostrani.

SLOVENSKE ODDAJE AVSTRIJSKEGA RADiA
Vsak dan -----------------------
od 18.10-19.00

Petek, 10. 7.: Koroški avtorji - 
poletni čas in poezija 

Sobota, 11.7.: Duhovni nagovor 
(mag. Mirko Isop)
Voščila (Danica Urschitz)

Nedelja, 12.7.: Ni vsak dan nedelja - 
Spored za dobro voljo

Ponedeljek, 13.7.: Obisk pri Hrvatih 
na Gradiščanskem 

Torek, 14. 7.: Halo, prijatelji!
Partnerski magacin 

Sreda, 15.7.: Narodno-zabavna 
glasba

Četrtek, 16.7.: Rož- Podjuna-Zila 
Petek, 17. 7.: Kulturno-glasbena 

oddaja: Nove knjige

@ EHERGOtHVEST
DO Tovarna transformatorjev p. o.
LJUBLJANA
Cesta 24. junija št. 3, 61231 Ljubtjana-Črnuče p. p. 56
YUGOSLAV!A

Naša tovarna ima prve začetke v 
letu 1933. ko so v Črnučah pri 
Ljubljani zgradili delavnice za 
vzdrževanje prve hidrocentrale na 
reki Savi, daljnovoda in transfor
matorske postaje.

Po drugi svetovni vojni so sprva 
nadaljevali z vzdrževalno dejav
nostjo, nato so začeli proizvajati 
rezervne dele za elektrogospodra- 
stvo. Leta 1954 je bi! napravljen 
prvi transformator. Leta 1962 so 
na osnovi dogovorov s francosko 
firmo, ki proizvaja transforma
torje v okviru grupacije Alsthom 
pričete aktivnosti za izgradnjo 
nove tovarne, ki je pričela s proi
zvodnjo leta 1966. Sredi sedemde
setih let je licenčna pogodba pote
kla, od takrat naprej naši proi
zvodi temelje na lastnih došežkih.

Proizvodni program obsega:
- distribucijske transformator

je: oljne (klasične in hermetične), 
polnjene s silikonom do moči 1600 
kVA in do napetosti 38 kV

- suhe distribucijke transfor
matorje do moči 100 kVA in nape
tosti 12 kV

- regulacijske energetske

transformatorje in avtotransfor- 
matorje do moči 150 MVA in do 
napetosti 245 kV

- generatorske (blok) transfor
matorje do moči 150 MVA in do 
napetosti 245 kV

- pečne transformatorje
- usmerniške transformatorje
- transformatorje za ozemljitev 

nevtralne točke
- lokomotivske transforma

torje
- dušilke (serijske in paralelne)
- popravljanje in servisiranje 

energetskih transformatorjev do 
moči 150 MVA in do napetosti 
245 kV

Smo kolektiv 360 zaposlenih, 
izvažamo za 9 mio $ letno, od tega 
90% na konvertibilna tržišča. Naši 
transformatorji obratujejo v več 
kot 20 deželah, od Kube do Male
zije, od Danske do Zaira.

Sedaj se pripravljamo, da bomo 
ponudili transformatorje za hidro- 
centralo Koralpe na Bistrici. Na 
osnovi izkušenj, ki jih imamo na 
svetovnih trgih, računamo, da 
bomo po kvaliteti in ceni konku
renčni.

TV 1-četrtek, 16. 7., ob 21.50 uri
kibn /rancoskega režiserju /ean- 

fierre Petro/acci/a je per.sijiaža na tra- 
dicionaine i/abezen.ske „drante ", izv;- 
raječe iz nezvestobe (navadno,) 
otoškega zakonca. //kra/i pa je ,,As- 
ja/t tudi karikiran prikaz pretiranega 
drvenja z /ustnimi avtontobdi na počit
nice. P g/uvnib viogub. Jean Laaae in 
Caro/e Laure.

Upokojencu ali starejšemu paru
oddam v najem

2 sobi z vrtom na lepi legi blizu Celov
ca. Ponudbe: tel. 0 42 25 / 82 47.

Brošuro „Smrt in kaj potem? Živ
ljenje - odgovor iz duhovnosti" lahko 
brezplačno naročite pod naslovom: 
Univerzalno življenje / Universelles 
Leben, Postfach 140, 5016 Salzburg.
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Tudi v poietnem času: 
Skakaici iz Zahomca odiični!
Na Mostecu zmagaia Peter Rausch in Tomaž Kugiitsch

Na zaključni prireditvi tradicionalne revije smučarskih skokov 
Mostec '87. tekmovanja mlajših in starejših mladincev ter članov na 65- 
nietrski plastični skakalnici so sodelovali tudi skakalci Športnega druš
tva Zahomc. Skoraj 300 tekmovalcev iz domala vseh slovenskih ska
kalnih klubov, obetavni mladi italijanski skakalci iz Trbiža, pa tudi 
seveda udarna ekipa Zahomčanov je prav gotovo obetaven organiza
cijski, predvsem pa tudi športni dosežek te skakalne prireditve. Za 
Mostec pri Ljubljani pravijo, da je ..Planica v malem" in ob prireditvi 
so se opazovalci prepričali, da to tudi drži.

Prav v tekmovanju otrok, šolarjev 
in mladincev so Zahomčani spet 
pokazali, kaj lahko dosežejo s stalnim 
in kvalitetnim treningom, saj niti ob 
najhujši vročini ne poznajo premora: 
Peter Rausch je zmagal pri mlajših 
mladincih, Tomaž Kugiitsch pa pri 
skakalcih do 13 let starosti. V tej sku
pini se je Zahomčan Schnabl uvrstil 
še na peto mesto, v skupini otrok do 
11 let pa sta MiiHer in Moser le s 
tesnim zaostankom za zmagovitim 
Fužinarjem Zagernikom zasedla 5. in 
6. mesto.

Pri članih so bili zmagovalci po pri
čakovanju iz ožjega kroga znanih tek
movalcev. Najboljši tega dne je bil 
Matjaž Debelak (SK Ilirija), ki je s 
'-kokoma 61,5 in 62,5 metra dosegel 
202,4 točke, drugi pa Zahomčan 
Franci Wiegele (197,3 točke / 60 in 
62m).

Skakanje v Kranju

Nekaj dni po tekmovanju v 
Mostecu pa so zahomški pionirji 
sodelovali tudi na prireditvi v Kranju, 
kjer so v Stražišču tekmovali na 15- 
metrski skakalnici. Tudi tam je bil na 
najvišji stopnjici skakalec iz Zahom
ca: Christian Moser je zmagal v sku
pini pionirjev do 11 let s skokoma 13 
in 13,5 metra in osvojil 185,7 točke. 
Njegov klubski kolega Mirller pa je 
bil tudi to pot peti (179,3, 12,5/13). 
Tudi na tej prireditvi so mladi ska
kalci slovenskega društva iz Zahomca 
dokazali, da obetajo tudi za letošnjo 
zimsko sezono mnogo izvrstnih rezul
tatov. Temu cilju očitno podrejajo 
tudi svoj prosti čas, in medtem, ko se 
drugi vsaj v najhujši vročini kopajo in 
počivajo, v Zahomcu neumorno dela-
jo-

Stovenci v 
raznih ekipah

Avstrijska in Koroška smučarska zveza 
sta pred kratkim objavili svoje sezname 
ekip za smučarske skoke. V njih so tudi 
slovenski skakalci iz Zahomca. V avstrij
ski ekipi so: Christof Mirller (A), Franc 
Wiegele, Norbert Mortl in Paul Erat (B), 
Christian Moser, Peter Rausch in Hannes 
Frank (D). V Koroški listi pa kar prevla
dujejo: Franc Wiegele, Paul Erat, Norbert 
Mortl (članska), Christof Muller (junior- 
ji), Hannes Frank, Herwig Millonig, 
Janko Zwitter, Martin Wiegele, Peter 
Rausch. Christian Moser, Niko Zwitter 
(mladinska), Christof Knes, Girnter Kai
ser, Tomaž Kugiitsch, Manfred Schnabl 
(šolarska). V najmlajši ekipi pa je tudi ska
kalec Slovenskega športnega kluba 
..Obir 'Štefan Hribar.

SAK v poka!u 
proti Phberku

V ponedeljek so na Dunaju izžrebali 
prvo kolo pokalnega tekmovanja, v kate
rem sodeluje tudi Slovenski atletski klub 
kot koroški viceprvak lanskega leta. Žreb 
je določil kar zanimivega nasprotnika: 
moštvo iz Pliberka. To pomeni, da bomo 
25. julija na ASV-igrišču doživeli zanimiv 
dvoboj, saj je novi igralec-trener Pliberča- 
nov prav dosedanji igralec SAK-ja Ivan 
Ramšak. Vsekakor pa bo zanimiva tudi 
tekma med SV Šentvidom (lani še v drugi 
avstrijski ligi in v pokalu zmagovalec proti 
SAK-ju) in koroškim prvakom Rapidom 
iz Lienza. VSV/Beljak bo igral proti 
WAC, Trg proti Brežam. Če bo SAK 
uspel premagati Pliberk. ga čaka v drugem 
kolu (11. avgusta) Kapfenberg, kijev kva
lifikaciji premagal Lienz.

Tenis v Wimb!edonu:
Navratilova in 
Cash zmagaia!
Teniški turnir v Wimbledonu je 

tudi letos doživel nekaj presene
čenj, največje pa je bilo vsekakor 
izpad Borisa Beckerja (ZRN) v dru
gem kolu. kjer je podlegel Avs
tralcu Petru Doohamu. Toda prav s 
tem je v osminfinalu igral Jugoslo
van Slobodan Zivojinovič (na sliki 
desno) in ga premagal s 6:2, 6:4, 
7:6. S tem je „Bobo", kakor ga kli
čejo, prišel v četrtfinale, tam pa je 
podlegel Američanu Jimmy Con- 
norsu s 6:7, 5:7, 3:6. Živojinovič pa 
se je uspešno boril tudi v tekmova
nju moških dvojic, saj je s svojim 
partnerjem Andresom Gomezom 
(Ekvador) dosegel polfinale. Le 
tesno sta podlegla kasnejšima prva
koma Flack/Seguso (ZDA). Zares 
lep uspeh jugoslovanskega igralca, 
gotovo pa tudi nova motivacija za 
jugoslovanski tenis.

Naslov si je po izpadu Beckerja 
po imenitni finalni igri proti Ivanu 
Lendlu priboril avstralski igralec 
Pat Cash. ki je slavil tako svojo prvo 
zmago na Grand-Slam-turnirju. 
Žensko lovoriko je osvojila Martina 
Navratilova, ki je v finalu prema
gala Šteti Graf. Odlično je igrala 
tudi Avstrijka Barbara Paulus, saj je 
pri juniorkah izpadla šele v polfi
nalu proti igralki iz Francije, Julie 
Halardovi s 2:6, 6:3, 3:6.

Otvoritev Univerzijade 87 v Zagrebu
V sredo zvečer so na zagrebškem štadionu s skoraj 

trourno slovesno svečanostjo otvorili letošnjo 14. Uni
verzijado. To je bila hkrati začetek doslej največjega 
mednarodnega srečanja športnikov-študentov iz vseh 
koncev sveta: v Zagrebu tekmujejo letos športniki iz 
129 držav (doslej najširšo udeležbo je imela Univerzi
jada na Japonskem - 106 držav), sodeluje pa nad 5500 
udeležencev (najvišja udeležba doslej v Moskvi - 4465 
tekmovalcev). Višek slavnostne otvoritve je bil mimo
hod sodelujočih reprezentanc, ki je trajal več kot eno 
uro. Okvir za ta največjo spektakel pa so oblikovali 
zagrebški otroci in mladinci. Tudi njihovo število je bilo 
rekordno: sodelovalo je 3630 otrok, člani raznih špor
tnih klubov iz Zagreba pa so jugoslovanskim in inozem

skim gledalcem na štadionu in pred televizorji pričarali 
ples, balet, rock. zabvavo. Nastopili pa so tudi padalci 
treh jugoslovanskih aero-klubov, ...

Na Univerzijadi v Zagrebu se bodo študenti pomerili 
v dvanajstih športnih panogah: atletiki, košarki, sablja
nju. nogometu, gimnastiki, plavanju, skakanju v vodo, 
vaterpolu, tenisu, odbojki, veslanju in kajakašenju.

Športni dvoboji pa so se začeli že pred slavnostno 
otvoritvijo. Tako je naprimer v nogometu Jugoslavija 
premagala Brazilijo kar s 5:0. Od četrtka naprej je 
Zagreb center športnega tekmovanja in športnih iger 
športnikov-študentov iz vsega sveta, z vseh celin. In to 
bo ostal prav do 19. julija.

Mario Pihorner igra 
pri celovški Austrii

NTK Celovec 
v 2.razredu

Uspe! turnir 
na Obirskem

Slovenski atletski klub kar živahno 
posluje na takoimenovanem „trgu igral
cev". Potem ko se celovška Austria ni 
znala odločiti, ali bo odkupila Romana 
Ratynskega ali ne. jo je prehitel štajerski 
prvoligaš GAK: s SAK-jem se je pobotal, 
da bo Roman igral vsaj eno leto v Gradcu, 
saj si ga jeGAK sposodil za to dobo.

Prav tako v prvi zvezni ligi bo igral 
Mario Pihorner - podpisal je pri celovški 
Austrii. Ali bo tam igral tudi Marjan Velik 
še ni odločeno. Na vsak način bo ostal pri 
SAK Peter Štern, tako da bo ostala 
obramba SAK v primerjavi z lanskim 
letom nespremenjena. Pa tudi trener bo 
ostal isti: Lojze Jagodič je podpisal za 
nadaljnje leto.

Zatrdno bodo pri SAK-ju naslednje leto 
igrali tudi Kristijan WoHd, Lojze Sadjak 
(SAK ju je kupil od Globasnice oz. Dobrle 
vasi) ter Reinhold Schatz (prej Pliberk, 
eno leto pa je pavziral). Pogajanja s Han 
serjem ASK. Galom (Pliberk) in Nante- 
jem Travnikom (Sele) so še v teku, s 
Selani pa se bo pogajal tudi še o Aleksan
dru Čertovu, ki so ga lani dobili v zame
njavo za Rudija Urbana, Mirka VVieserja, 
Lenceja Kreutza in Janka VVoschitza. Od 
teh pride zadnji spet k SAK-ju, Lencej 
Kreutz pa hoče nehati z nogometom.

Tudi v Selah že načrtujejo za naslednjo 
sezono: Jože Fera bo spet trener, legionar 
Matjaž Jakopič pa bo - samo kot igralec - 
dodal še eno leto.

Novinec v spodnji ligi-vzhod Bilčovs se 
je najprej okrepil s trenerjem Josefom 
Thullerjem, ki je lani treniral celovški 
ASV.

Walter Jerlich ne bo več treniral Žele
zne Kaple. Po vsej verjetnosti bo njegov 
naslednik Maks Micheuz. Za najboljšega 
koroškega strelca, Norherta Kucharja, se 
poleg Pliberka poteguje tudi Klopinj. 
Audija Kuglerja pa vleče v Mostič.

Ligaški klub Pliberk je od Rude dobil 
vratarja Slugoutza. Poleg tega se pogaja z 
Marjanom Sadjakom (Dobila vas). Albi
nom Dlopstom (Globasnica) in legionar
jem Zvonkom Terčičem, ki je igral pri slo
venskem prvaku, pomlajeni ljubljanski 
Olimpiji.

Žitara vas se bo v naslednji sezoni pred
stavila z novim trenerjem: Radovana 
Avdiča (nekdaj SAK) bo zamenjal Hol- 
zinger, ki je nazadnje vodi! moštvo Pod- 
krnosa.

Rešitev natoge št. 22
Sokolov je s potezo 2X. ..Sd5 želel odstraniti 

belega skakača na polju c3 in tako oslabiti polje 
e2. Xu Jun je nadaljeval netočno 21. ab DeS 30. 
Tf2 Lc3: 3!. Sc3: Sej: 32. !)c3: in po zamenjavi 
na polju e2 ostat s figuro manj. 32. ..Te2: 33. 
!c2: Te2: + 34. kf! Heli še vedno upa na protii- 
gro na damskem krilu, kjer ima kmeta že na šesti 
vrsti 24. ..Te8 35. Tel Tet:+ 30. Lel: Sb6 37. 
1)16 in beli seje vdal!

Pri žrebanju koroškega prvenstva je 
namiznoteniška zveza ugodila tudi želji 
NTK Celovec, da bi naslednje leto z 
okrepljeno postavo lahko igral v drugem 
razredu. Uvrstili so ga med moštva 
zahodne skupine, medtem ko bo drugo 
moštvo NTK igralo v tretjem razredu (zanj 
pa prvenstva še niso žrebali). V prvem 
kolu bo moral NTK 1 v Podrožco, kjer ga 
čaka lanski prvak tretjega razreda-zahod. 
Tudi Selanom, ki bodo letos s prvim 
moštvom igrati v spodnji ligi. so določili 
nasprotnike. V prvem kolu bo moštvo 
Sele 1 igralo doma proti Seebodnu, drugo 
moštvo Selanov pa v drugem razredu- 
vzhod v Kotmari vasi proti tamkajšnji 
domačinom. Pare 3. razreda bodo izžre
bali avgusta.

S sijajnim finišem se je edini avstrij
ski velemojster v šahu, Celovčan Karl 
Robatsch, pri državnem prvenstvu v 
Semriachu na Štajerskem še prebil na 
četrto mesto v končni razvrtitvi in se 
tako kvalificiral za naslednjo olimpia- 
do. Robatsch je iz 15 partij dosegel 9 
točk in kot edini igralec doživel samo 
en poraz (v časovni stiski proti Witt- 
mannu).

Novi avstrijski prvak je postal 23 
letni Brestian iz Salzburga, drugi 
mednarodni mojster Wittmann (Šta
jerska), tretje mesto pa je zasedel 
mladi Štajerc Fauland. Mednarodni 
mojster Josef Klinger, branilec naslo-

Od 3. do 5. julija je Slovensko prosvetno 
društvo „Valentin Polanšek" na Obirskem 
priredilo tretje nagradno kegljanje. 
Vabilu društva se je letos odzvalo kar 81 
udeležencev in udeleženk. Prvič letos so 
lepe nagrade (sedežna garnitura, radio- 
rekorder, ura, ležalnik, ...(prejeli moški 
in ženske ločeno, prejšnji leti so namreč 
kegljali vsi v isti kategoriji. Pri moških je 
bil letos najspretnejši Joži Karničar, kije 
zmagal pred svojim bratom Izidorjem in 
gostom Francijem Hudlom. Pri ženski 
skupini pa je zmagala Urši Brumnik tik 
pred Inge Karničarjevo in gostilničarko 
Miro Haderlapovo. Vzdušje na kegljaš
kem turnirju je bilo prijateljsko, čeprav 
napeto, in gostilna Kovač je imela trod- 
nevno ..veselico".

va, je dosegel samo peto mesto.
Ostali Korošci, ki so igrali na tem 

državnem prvenstvu, niso bili zelo 
uspešni. Tako je mednarodni mojster 
Holzl iz Vrbe dosegel skromno 
deveto mesto, deseti je bil dr. Titz iz 
Celovca, mag. Petschar iz Beljaka pa 
je po dobrem začetku končal na pred
zadnjem, torej 15. mestu.

Robatsch, ki je z Avstrijsko šahov
sko zvezo skregan in ki je od sredine 
tekmovanja igral pod protestom 
zaradi ..nevzdržnih (igralnih) pogo
jev", je imel sinoči v Celovcu 
tiskovno konferenco, o kateri bomo 
še poročali.

Koroški tekmovaki na avstrijskem prvenstvu v šahu (od kve): vekmojster Kar! Rohatseh. 
mednarodni mojster! ran* Hd!x!, mag. Kurt Petsehar in dr. Heimo ! itx.

Robatsch se je kvatificira! 
za otimpiado!


